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Jako červená niť se vine rokem 2023 vysilující boj 

o ceny potravin. V souvislosti s vysokou inflací, 

velkou energetickou krizí, válečným konfliktem na 

Ukrajině a zejména evropskou klimatickou politikou 

se významně zvýšily náklady pro výrobce potravin, 

a nejen pro ně. Ceny energií zdaleka neklesly na 

předválečnou úroveň, ceny dalších vstupů významně 

vzrostly, obaly, náklady na likvidaci odpadů, zvýšily se 

mzdové nároky a ceny pohonných hmot spíše kolísaly. 

Česko drtila vysoká inflace, skoro nejvyšší v celé 

Evropě. Vláda v rámci úspor připravila konsolidační 

balíček, který zavádí několik dalších opatření, která 

zemědělcům i potravinářům dále zvyšuje náklady, 

např. daň z nemovitosti, vodné a stočné, DPH a další. 

A v této situaci dále rostly ceny potravin. Spotřebitelé 

byli nuceni šetřit, klesaly prodeje zejména dražších 

a kvalitnějších produktů. Potravináři čelili tlaku jak od 

obchodníků, tak od politiků a vládních úředníků. Ze 

všech stran jsme slyšeli, jak potravináři znásobují své 

zisky a bezdůvodně zdražují všechny potraviny. Není 

to pravda! Potravináři se jen snažili, stejně jako další 

články na celé zemědělsko-potravinářské vertikále, 

promítnout své zvýšené náklady do cen konečných 

výrobků. Někomu se to povedlo více, někomu méně. 

Nicméně zisk 2-3 % z obratu nelze považovat za 

horentní zisk. Potravináři jsou mezi dvěma mlýnskými 

kameny, zemědělci chtějí svoji surovinu prodat 

co nejdráže a obchodníci potřebují nakoupit co 

nejlevněji. Na téma cen potravin proběhlo během 

roku i několik mimořádných jednání, jedno z nich 

i v rámci naší expozice na agrosalonu Země živitelka 

v Českých Budějovicích. Ministr zemědělství pověřil 

antimonopolní úřad, aby prověřil, zda někdo v rámci 

celého řetězce nezvyšuje ceny více než je nutné, ale 

bez jasného výsledku. Potravináři rozhodně nejsou 

Ti, kteří určují ceny pro konečného spotřebitele, to je 

pouze výsada obchodníků. Situace v maloobchodě 

je problematická. Za posledních třicet let se trh 

s potravinami velmi proměnil. Největší obchodní 

řetězce v ČR od roku 1993 zdesetinásobily svůj obrat. 

Drtivá většina prodejů potravin je tak situována do 

několika největších zahraničních obchodních řetězců 

a ti si pak diktují podmínky. Pro malé a střední výrobce 

bývá mnohdy obtížné se do regálů velkých marketů 

dostat. Je však třeba dodat, že dnes v obchodní síti 

nacházíme takřka všechny potravinářské výrobky 

v dostatečném sortimentu a kvalitě. Rozhodující se tak 

stává cena. 

Jako velký problém do budoucna vidím i evropsku 

politiku Green Dealu. Přebujelá byrokracie, tisíce 

legislativních úprav, směrnic a nařízení, které jdou 

mnohdy proti sobě, povedou při neopatrném 

a nepromyšleném zavádění k likvidaci evropského 

zemědělství a potravinářství. Problematiky označování, 

taxonomie, vykazovaní emisí, kterým se v průběhu roku 

pravidelně věnujeme ukazují, kam se v následujících 

letech řítíme. Vystoupit z EU jistě není ta správná 

cesta, ale přehodnocení a narovnání podmínek, je 

to, o co musíme neustále usilovat. V příštím roce nás 

čekají volby do Evropského parlamentu. Věřím, že 

vybereme dobře, a že zběsilé tempo Green Dealu se 

nám společně podaří zastavit. Nová kritéria by měla 

být realistická a proveditelná, současně je třeba je 

zavádět spravedlivě, koordinovaně a na globální 

úrovni. Je hezké jít příkladem, ale pokud si v celé 

Evropě zlikvidujeme vlastní zpracovatelský průmysl,  

 

 

 

 

planetu nezachráníme a problém přesuneme jinam. 

Přála bych si, aby se změnila vládní rétorika, protože 

výrobci potravin, a nejen oni, si zaslouží uznání za to, 

co vybudovali, jak pravidelně zásobovali a zásobují, 

a zejména v časech pandemie to bylo velmi složité, 

obchody svými výrobky, zaměstnávají naše občany, 

platí daně, investují do nového sortimentu, rozvoje 

výroby a inovací, kultivují krajinu a v neposlední řadě 

podporují české zemědělce. A to není málo!

Ing. Dana Večeřová 

Prezidentka PK ČR
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POTRAVINÁŘSKÁ KOMORA ČR V ROCE 2023

„Začínám vnímat jako nedobrý stereotyp začínat každou výroční zprávu parafrází loňského úvodu. Když jsem hodnotil v minulých výročních zprávách předcho-
zí rok, vyjadřoval jsem přání, že by bylo dobře, kdyby se takové roky neopakovaly příliš často. Bohužel toto přání se opět nenaplnilo. Ať jsme dělali, co jsme 
dělali, dopadlo to jako vždy a už jsme tam zase. Myslím tím v krizi.“

Ing. Miroslav Koberna, CSc., ředitel pro strategii a programování PK ČR

Co se tedy pro změnu stalo v loňském roce? Po ode-

znění krize koronavirové, jejíž dopady byly hrozné 

a management více než pochybný, nám úspěšně po-

kračovala krize energetická a naplno se začala rozjíždět 

krize „Green-dealová“. To vše se ale dalo očekávat. Krizi 

ukrajinskou už ani nezmiňuji, neboť z té se stává další 

nekonečný příběh, jen asi ne s dobrým koncem. Jisté 

je tak opět jenom to, že všechny zmiňované krize, a to 

opět nepočítám krizi uprchlickou, která je vlastně setr-

valá, budou jistě v bližší nebo vzdálenější budoucnosti 

doplněny nebo vystřídány krizemi novými.

Pokud se opět vrátíme k případu „Zelené dohody“, 

myslím, že začíná být stále jasnější, že tento „Zelený 

úděl“, utopická vize šťastného světa bez emisí, bez 

odpadů, bez znečištění, bez průmyslu a výhradně 

s ekologickým a udržitelným zemědělstvím začíná být 

opouštěna nejen členskými zeměmi ale i Evropským 

parlamentem, a dokonce i Evropskou komisí, což do-

kládá i náhlé zmizení hlavního zeleného architekta 

Franse Timmermanse domů do Holandska. 

Nicméně setrvačnost práce ohromného úřednického 

aparátu má za důsledek, že s již vydanými strategiemi 

se nadále pracuje a vydávají se další a další provádě-

cí předpisy, kritické připomínky jsou dále ignorovány, 

jejich autoři dehonestováni a média nám i nadále sdě-

lují pouze katastrofické vize a recepty na jejich řešení 

z pera bruselských úředníků. Nadále chybí analýzy, 

a dokonce pokud se objevuje snaha přijímat před vol-

bami do EP určité nápravné kroky, tak oboje, pokud 

existuje, je médii důsledně opomíjeno, např. stanovis-

ko EP k nulovým emisím elektromobility. S vědeckým 

přístupem si tedy Brusel nadále příliš hlavu neláme, 

neboť ten pouze komplikuje realizaci zelených vizí pro 

blaho všech občanů ve jménu civilizace. Takže realizace 

zmatených strategií prostřednictvím nekonečné řady 

regulací a opatření, které nám mají přinést šťastnou 

Evropu bez tabáku, bez alkoholu, bez masa, bez ne-

čistot nebo kontaminantů, se šťastnými zvířaty chova-

nými pro radost, a ne pro užitek, s energií vyráběnou 

z ničeho a pro nic dále pokračuje. Toho všeho docílíme 

prostřednictvím zákazu reklamy a marketingu prakticky 

na vše, zvyšováním daní na vše „nezdravé“ a následně 

na vše ostatní nebo zákazem používání a konzumace 

téměř všeho, aniž bychom brali sebemenší ohledy na 

ekonomické a sociální dopady jednotlivých kroků. Když 

se kácí les létají třísky a zelený socialista Franz Timmer-

mans, než tedy zbaběle utekl, si vzal velkou sekeru. Sta-

čí mít stále na paměti jedno z jeho dítek, které samo 

o sobě je schopno zničit evropský průmysl jako celek 

a tím je „taxonomie“. Ta úspěšně pokračuje a my vidí-

me, že nejen dále likviduje evropskou energetiku, ale 

i průmysl a třeba i zbrojní výrobu, kterou pravděpodob-

ně potřebujeme a která nebude fungovat bez výroby 

železa, oceli, hliníku a dalších surovin. Řešením určitě 

není vše dovážet z Číny, Ruska nebo Indie.

Stále jsme se nevymanili z pasti takových dokumen-

tů jako je „Fit for 55 – plnění klimatického cíle EU pro 

rok 2030 na cestě ke klimatické neutralitě“, který zvyšu-

je jednotlivé cíle EK bez ohledu na připravenost člen-

ských států je plnit, obyvatel platit, natož aby hledal 

schůdná technologická řešení, pak taxonomie se snaží 

jít dál a prakticky odříznout od financování většinu tra-

dičního evropského průmyslu nebo alespoň maximál-

ně ztížit přístup k němu.  
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Dopady všech výše zmiňovaných událostí do soukro-

mého i podnikatelského života jsou zřejmé, a v součas-

nosti rozhodně příliš neubírají na síle. Je stále jasněj-

ší, že se naplňují naše obavy vyjádřené již v roce 2019 

v analýze „Komentář k „Zelené dohodě EK COM (2019) 

640 final ze dne 11. 12. 19“, že tento zelený experiment 

několika šílených bruselských politiků ze starých člen-

ských zemí zaplatí především občané nových člen-

ských zemí. 

V našem sektoru vede již ne nedostatek energií, ale 

jejich cena a přetrvávající neklid kolem jejich dostupnos-

ti k trvalému růstu nákladů, které se v nyní jen zvolna 

stabilizují. V případě potravin tím došlo ke společensky 

neudržitelnému zvýšení spotřebitelských cen, na které 

zejména bohužel čeští politici adekvátně nereagovali. 

A tak zatímco staré členské země, ale třeba i Polsko nebo 

Maďarsko, ihned po vydání souboru opatření ke zmír-

nění dopadů cen energií na průmysl v Krizovém rámci 

EK, notifikovaly podpory na úrovni stovek miliard korun, 

česká vláda otálela ve snaze ušetřit prostředky státního 

rozpočtu. Konkurenceschopnost českého průmyslu tak 

byla vyměněna za pofiderní politické body a sen o vy-

rovnaném státním rozpočtu. V současnosti ceny klesají 

díky klesající inflaci a zdá se, že díky postupnému opou-

štění protiinflačních opatření v ostatních zemích, se ku-

mulovaná inflace u potravin začíná vyrovnávat. Takže vý-

prask dostali všichni evropští spotřebitelé, někteří naráz 

a další postupně. Takže jak zhodnotit loňský rok? Opět 

jako všechny roky pod taktovkou současné vlády. Ještě 

jsme přežili, ale opět žádná velká sláva a skutečné pro-

blémy ty teprve přijdou. 

Potravinářská komora ČR reagovala na součas-

ný vývoj doma i v zahraničí aktualizací cílů, návrhem 

adekvátních opatření a jejich promítnutím do hlavních 

priorit komory. Pro rok 2023 byly hlavní priority opět 

zaměřeny na udržení ekonomického růstu jednotlivých 

sektorů a konkurenceschopnosti potravinářského obo-

ru jako celku. Prioritní cíle byly valnou hromadou ko-

mory koncem měsíce května a promítnuty do souboru 

úkolů pro rok 2023. Valná hromada, při aktualizaci cílů 

zhodnotila naplnění priorit přijatých a realizovaných 

v předchozích létech, jejichž vyhodnocení bylo součástí 

zprávy představenstva. 

Pro rok 2023 byly jako hlavní priority komory 

schváleny:

• Kvalita a spotřeba potravin;

• Hospodářská soutěž a konkurenceschopnost;

• Věda a výzkum;

• Výživa a zdravý životní styl;

• Propagace a komunikace;

• Legislativa;

• Udržitelná výroba a spotřeba potravin a řízení  

potravinového řetězce;

• Podpora krmivářského průmyslu;

• Vnitřní organizace.

V oblasti ekonomické se v roce 2023 komoře opět 

podařilo hospodařit přebytkově, což potvrdilo zodpo-

vědnou práci sekretariátu a všech členů komory aktiv-

ních v jednotlivých výborech, sekcích nebo pracovních 

skupinách, ale v současnosti je stále obtížnější udržet 

ziskovost komory při stále rostoucích cenách vstupů, ať 

již to byly nájmy, energie nebo režijní náklady. Rovněž 

bylo nutné s ohledem na celkovou inflaci upravit mzdy 

pracovníků.

Priority pro rok 2023 byly postaveny na mnoha 

aktivitách, mezi jiným zaměřených na pozitivní roz-

voj podnikatelského prostředí, zlepšování fungování 

trhu, zjednodušování legislativy, podporu exportu 

nebo spotřeby kvalitních domácích produktů. Bohužel 

s ohledem na sice ukončený nouzový stav, ale součas-

ně se rozvíjející další celoevropskou krizi, mohla komo-

ra jen okrajově využívat možností jako byla zasedání 

Podnikatelské rady a kulatých stolů ministra průmyslu 

nebo ministra zemědělství a jednání pracovních sku-

pin, pro šíření názorů, stanovisek a upozorňování na 

problémy sektoru. Veškeré úsilí bylo zaměřeno na zajiš-

tění přístupu průmyslu ke zdrojům energií a stabilizaci 

jejich cen. Bohužel pokračující růst cen potravin, kam 

se kromě cen energií negativně promítla i doznívající 

hysterie kolem dostatku surovin s ohledem na omezení 

exportu z Ukrajiny a Ruska a následný růst cen země-

dělských komodit, měl za důsledek, že jednání ztratila 

racionální obsah a zaměřila se pouze na hledání viníků, 

kdo za to všechno může. Na podporu průmyslu a ob-

čanů v okolních zemí v oblasti stabilizace cen energií, 

zdrojů surovin nebo snížení DPH česká vláda opět od-

mítla reagovat. Důsledkem jsou extrémně drahé české 

potraviny v porovnání s okolními státy, a zvláště s Pol-

skem, kam také směřovala stále větší část občanů za 

nákupy. To podkopává důvěru podnikatelů v ochotu 

české vlády cokoliv řešit a přináší nemalé problémy 
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v oblasti stability a objemu produkce. Samozřejmě, že 

tato nečinnost, která vede k omezování nákupu českých 

potravin, jde přímo proti „snaze“ vlády o jejich zlevně-

ní, neboť menší objem produkce logicky znamená vyš-

ší cena. Situace se počala otáčet až v pololetí, kdy se 

růst cen obecně vyčerpal a rovněž došlo k rychlému 

poklesu cen zemědělských komodit. I díky příznivému 

sezónnímu vývoji tak ceny postupně klesaly a přispěly 

k poklesu meziroční inflace. Kumulovaná inflace ov-

šem zůstala v porovnání s ostatními zeměmi, kde ceny 

v současnosti dále rostou, vysoká. Dalšímu poklesu 

v letošním roce brání vládní politiky zvyšování daní 

a poplatků, která kompenzuje pokles cen silové části 

energie a zemědělských komodit. Další výraznější zlev-

nění tak nelze očekávat a spíše dochází k postupnému 

cenovému narovnání s okolními zeměmi, hlavně díky 

výši o objemu slevových akcí v českém maloobchodě. 

Komora se i v loňském roce podílela na řešení ak-

tuálních otázek podpory exportu, jako je práce se ze-

mědělskými rady na ambasádách v exportně zajíma-

vých zemích a vyhodnocování jejich přínosu pro růst 

exportu do těchto destinací. Bohužel v rámci vládního 

programu „Ušetři kde se dá!“, je omezována účast na 

výstavách a veletrzích a možná dojde i na samotné ze-

mědělské rady. V roce 2023 co se týče podnikatelských 

misí a účasti na zahraničních veletrzích a výstavách 

byla za celý rok realizována pouze účast na výstavě 

ANUGA 2023 v Hannoveru a ministerská podnikatelská 

mise do Kazachstánu a Uzbekistánu. 

Marketingové oddělení Státního zemědělského inter-

venčního fondu (SZIF), připravilo jako každý rok k pod-

poře kvalitních českých potravin se zaměřením nejen 

na KLASU ale na všechny značky kvality a původu sou-

těž „Stříhejte kolem dokola“ na vystřihování log značek 

kvality, která opět trvala od října do ledna. Přes celkový 

významný pokles zájmu o soutěž na cca polovinu daný 

zejména nedostatečnou propagací a nižší hodnotou 

cen, bylo vystříháno více než 3,5 milionů log a pro nás 

je velice potěšitelné, že se součtem skoro 1,070 milio-

nu log se loga Český výrobek – garantováno Potravi-

nářskou komorou ČR a Česká cechovní norma umístila 

před KLASOU a těsně i před Českou potravinou, a to 

bez ohledu na řádově nižší marketingovou podporu. 

Prokázalo se, že zákazníci si umí kvalitní české výrobky 

najít a kupují je a obdobné výsledky se dají očekávat 

i v letošním roce. I když i zde vidíme velkou snahu tyto 

programy omezit nebo lépe zrušit. 

V rámci spolupráce s orgány státní správy, tak i vole-

nými zástupci, je zapotřebí konstatovat, že v minulosti 

byla spolupráce intenzivnější a méně komplikovaná. 

Spolupráce s ministerstvem zemědělství se dále zhor-

šila, řada věcí se řeší z našeho pohledu komplikovaně, 

vzájemná informovanost pokulhává a dohodnuté se 

nedodržuje. Spolupráce s ostatními resorty byla kom-

plikovaná vždy a komunikace se příliš nezlepšila. Co se 
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týče spolupráce a komunikace se Zemědělským výbo-

rem Poslanecké sněmovny nebo jeho Podvýborem pro 

potravinářství, veterinární činnost a živočišnou výrobu, 

probíhala, ale v oblasti novel např. zákona o potravi-

nách nebo o významné tržní síle, jsme mnoho nevyře-

šili až na společné postoje k některým předlohám např. 

z resortu životního prostředí. 

Tak, jak se v uplynulém období podařilo ministerstvu 

zemědělství stabilizovat řadu pro potravináře důleži-

tých oblastí, spadajících pod hlavní priority komory, 

jako je podpora značky KLASA nebo Regionální potra-

vina nebo výše národních podpor pro potravinářský 

sektor a podporu České technologické platformy pro 

potraviny nebo podporu pro působení českých nevlád-

ních organizací v Bruselu, včetně dotačního titulu 13, na 

všem se v současnosti dále podepisují vládní omeze-

ní a „úsporný balíček“ a je vidět stálý politický tlak na 

zrušení a zásadní omezení všech národních podpor a to 

zejména pro potravináře, bez ohledu na jejich smyslu-

plnost a reálné dopady do sektorů. Namísto problema-

tiky dvojí kvality pokračovalo řešení jiného problému 

ve značení, a to jsou vegetariánské a veganské výrobky, 

které vesměs parazitují na značení zavedených názvů 

masných nebo mléčných výrobků nebo je nejrůznějším 

způsobem komolí s cílem vyvolat ve spotřebiteli dojem, 

že si kupuje „alternativní“, ale stejně výživově hodnot-

ný výrobek, který je navíc zdravější a šetrnější k životní-

mu prostředí. Zde je legislativa nedotažená a bohužel 

i soudní výklady jsou nesjednocené a EK jako obvykle 

se tváří, že se jí to netýká i když řada zemí postupně 

přijímá různá omezení. 

Prioritou komory byla i v uplynulém roce oblast pod-

por pro potravinářské podniky. Opět jsme vyjednávali 

v oblasti podpor u národních dotací a Programu roz-

voje venkova (PRV). V novém PRV byly v rámci 1. kola 

vyhlášena dvě opatření: Opatření 34.73 Investice do 

zpracování zemědělských produktů a Opatření 51.77 

Inovace při zpracování zemědělských produktů. Do prv-

ního opatření bylo alokováno 2,38 mld. korun s tím, že 

je to náhrada za např. zrušený program DT13. Reálné 

čerpání bylo ve výši 1,313 mld. korun, tedy na úrovni 55 

%. U druhého opatření byla alokace pouze 95,2 mil. ko-

run a reálné čerpání ve výši 25,72 mil. korun, tedy 27 %. 

Naopak byla doslova nafouknuta podpora EIP, kterou 

považujeme za skryté financování MAS, převedených 

za minulých vlád do resortu MPO. Za hlavní důvody ne-

úspěšnosti vypsaných opatření v porovnání s minulým 

obdobím PRV považujeme: špatné nastavení celého 

opatření, z pohledu zavádění inovačních technologií 

nedostatečnou výši limitu pro projekt, významný po-

kles zájmu zpracovatelských podniků díky kombinaci 

špatného opatření, oslabení investičních schopností 

vzhledem ke covidové a energetické krizi a obecnému 

růstu nákladů při omezené možnosti jejich promítá-

ní do cen a dehonestaci velkých podniků umocněnou 

celkovým proti podnikatelským a zejména proti potra-

vinářským klimatem iniciovaným rétorikou a prohláše-

ními vládních představitelů a nejrůznějšími „ekonomy“ 

v médiích, o zneužívání dotací, zejména inovačních, což 

mezi podnikateli významně snižuje ochotu do takových 

opatření vůbec vstupovat. Za těchto podmínek firmy 

spíše kalkulují s investicemi v okolních zemích, kde při 
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praktické neexistenci přeshraničních komplikací (Spo-

lečný trh a Schengenský prostor) jsou jim nabízeny 

podstatně lepší pobídkové stimuly.

Pro národní podporu pro potravináře DT13 byla pro 

rok 2023 alokována částka nula. Bohužel v rámci tažení 

proti podporám pro „velké“ podniky byla tato nula za-

chována i pro rok 2024. Co se týče přesunu finančních 

prostředků na PGRLF, byly původně využity pouze pro 

podporu MSP ze sektoru potravinářství v mezích krizo-

vého rámce (podpora úvěrů). Pro loňský rok pak navr-

žená alokace dosahuje cca 250 mil. korun na podporu 

úroků z úvěrů i pro velké podniky, ale v rámci podmí-

nek de minimis, což považujeme za zcela nedostaču-

jící. V současnosti probíhá vyjednávání o změně sta-

tutu opatření a jeho notifikaci v Bruselu jako řádného 

finančního nástroje.

Na českém maloobchodním trhu došlo v uplynulém 

období k významnému poklesu spotřebitelské poptáv-

ky, který přetrvával i v minulém roce. Původně přímo 

souvisel s pandemií a omezením turismu a uzávěra-

mi sektoru veřejného stravování, nicméně následná 

energetická krize, rekordní inflace a růst cen potravin 

jej dále prohloubily v okamžiku, kdy se zdálo, že bude 

situace stabilizována. Ekonomický vývoj v minulém 

roce doprovázený dalším propadem reálných příjmů 

obyvatel měl za důsledek propad produkce a prodeje 

na úrovni jednotek procent a enormní tlak na cenu ze 

strany maloobchodu. Propad byl částečně způsoben 

omezením objemu nákupů, a to i ve slevových akcích, 

částečně zahraničními nákupy, a to zejména v Polsku, 

ale i v Německu. Podmínky pro výrobu a prodej potra-

vin byly v těchto zemích jednoznačně příznivější, což 

je jasně vidět ze statistických dat, kde nejvíce rostly 

v ČR ceny zemědělských výrobců, po nich ceny malo-

obchodu, pak domácích zpracovatelů a nejméně ceny 

dovozu. V závěru roku se situace částečně stabilizovala 

a inflace poklesla, přičemž dále pokračoval růst inflace 

v okolních zemích, díky čemuž zahraniční nákupy pře-

stávají být tak lukrativní. Svůj vliv bude mít i zrušení 

nulové DPH na potraviny v Polsku a pokles kursu ko-

runy vůči zlotému. Celý uplynulý vývoj je vážným va-

rováním pro budoucí konkurenceschopnost českého 

potravinářství, které navíc nemá vybudovány funkční 

exportní kanály do tradičních dovozních destinací, Ka-

zachstán ani Filipíny to určitě nebudou, a je z velké části 

závislé na tuzemské spotřebě.

Přes všechny existující problémy ve společnosti, trvá 

zájem spotřebitelů o nákup kvalitních a regionálních 

potravin, otázka zní, jak dlouho jim to, při současných 

cenách, vydrží. Pro nás je jistě potěšitelný dosud trvají-

cí zájem obchodních řetězců o podporu kvalitních čes-

kých potravin a zařazování jejich privátních značek do 

systému kvality vyrobeno podle České cechovní normy 

i zájem o dodávky takto označených produktů od míst-

ních dodavatelů. I když i zde musíme být velice opatrní, 

protože riziko nahrazení tuzemské produkce dovozo-

vou, zvláště za pokračující kampaně části zemědělské 

lobby proti obchodním řetězcům je poměrně značné 

a víme, že proti tomu neexistuje v rámci Společného 

trhu efektivní obrana. 

O implementaci evropského legislativního rámce 

pro nekalé praktiky, zajišťujícího účinnou kontrolu, vy-

máhání a sankcionování národními autoritami (ÚOHS), 

v případě jejího porušování jsme se již zmiňovali. Po 

dlouhých průtazích vstoupila novela v platnost a my 

jsme spolu s ÚOHS zorganizovali několik vysvětlujících 

setkání pro členy, jak se s novelou a jejím výkladem po-

pasovat v praxi. 

K dalším prioritám komory patřila komunikace se 

spotřebiteli, jejichž role v procesu zpracování, distribu-

ce a spotřeby bude trvale narůstat a jejichž zvyklosti 

a nákupní preference se mění a měnit budou. To platí 

zejména o mladé generaci, která si vytyčuje nové pri-

ority a pro níž jsou důležitější třeba nutriční hodnoty, 

způsob výroby a pohoda zvířat nebo environmentální 

dopady, než pouze cena a původ zboží. Spotřebiteli stá-

le chybí dostatek objektivních informací pro zodpověd-

né rozhodování. 

I nadále jsme přesvědčeni, že je důležité propagovat 

značky kvality jako jsou KLASA, Regionální potravinu 

a další, které umožňují zjednodušit spotřebitelskou 

volbu. Od roku 2011 má komora registrovanou značku 

„Český výrobek - garantováno Potravinářskou komo-

rou ČR“, a přesto, že se dnes nejedná o klíčovou aktivi-

tu komory, má jej novými smlouvami registrováno 23 

společností na více než 370 výrobcích. Prezentace znač-

ky probíhala v loňském roce jak v tištěných, tak elek-

tronických médiích tak i při příležitosti seminářů a akcí 

pořádaných komorou. „Český výrobek“ má trvale ve 

veřejnosti pozitivní ohlasy, a to jak ze strany médií, tak 

ze strany obchodníků. Podle průzkumu agentury STE-

MM/MARK se dlouhodobě umísťoval ve známosti mezi 

spotřebiteli na druhém místě za značkou KLASA. I když 
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původní záměr byl zcela nahradit tuto značku systé-

mem Českých cechovních norem, zájem výrobců i spo-

třebitelů pokračoval i po zavedení „České potraviny“ 

ministerstvem zemědělství a způsobil, že po skončení 

přechodného období v září 2019 komora rozhodla, že 

jej bude používat i nadále s tím, že držitelé musí spl-

ňovat požadavky zákona, co se týče původu suroviny. 

Že to bylo správné rozhodnutí je patrné i z toho, že po 

poklesu způsobeného zavedení systému ČCN, se začí-

ná počet firem využívajících „Český výrobek“ opět zvy-

šovat.

V současnosti je ale klíčovou aktivitou komory v ob-

lasti kvality potravin a informování spotřebitele systém 

Českých cechovních norem, kterých bylo vytvořeno 

335 a do systému je zapojeno 270 výrobců potravin, 15 

výrobců krmiv a 18 chovatelů s více než 2 tisíci výrobky, 

i když tato čísla se neustále mění. Novinkou jsou po 

normách na výseková masa a další nezpracované pro-

dukty, které systém ČCN stále více přibližují k vertikál-

ním systémům kvality rakouského typu AMA, normy 

na krmiva a normy pro chovatele prasat, které umož-

ňují certifikaci chovatelů prasat do systému. V loňském 

roce po schválení norem pro prasata se hlásí do systé-

mů první chovatelé, což by mělo umožnit zajištění kva-

lity a dohledatelnosti podél celé produktové vertikály.

V rámci opatření na propagaci zdravého životního 

stylu a vyvážené výživy, zejména u dětské populace, 

podporovala komora spolu s Českou technologickou 

platformou pro potraviny projekt zaměřený na budová-

ní správných stravovacích a životních návyků „V rytmu 

zdraví“. Součástí projektu byla soutěž pro žáky 5. tříd 

prostřednictvím interaktivního on-line vzdělávacího 

kurzu. Součástí soutěže byly ceny, určené pro vítěznou 

třídu z každého kraje. Cílem soutěže bylo rozvinout vý-

živovou gramotnost a klíčové kompetence žáků v ob-

lasti správného životního stylu. Věříme, že je to skvělá 

příležitost pro podporu zdravého životního stylu a posí-

lení vědomostí žáků. V posledním kole soutěže, ve škol-

ním roce 2022/2023 se zúčastnilo celkem 81 tříd s 1 181 

žáky. Soutěž úspěšně dokončilo 29 tříd (splnili všech-

ny lekce). Na závěr soutěže bylo oceněno 190 žákyň 

a žáků, ceny do soutěže poskytli členové PK ČR. Bohu-

žel pro přetrvávající nezájem členské základny o pod-

poru tohoto projektu, absolutně nulovou podporu ze 

strany ministerstev školství a zdravotnictví a klesající 

podporu ČTPP ze strany ministerstva zemědělství, jsme 

byli nuceni projekt v loňském roce pozastavit. Nicmé-

ně systém se prozatím na webových stránkách udržuje 

a v případě zájmu bude možné jej obnovit. Otázkou je 

obnovení diskuse o spolupráci s maloobchodem, mi-

nisterstvem zdravotnictví a zdravotními pojišťovnami.

U českého potravinářského a nápojového průmys-

lu byla situace v roce 2023 i nadále ovlivněna cenami 

vstupů a inflací a schopností výrobců promítat tyto 

vlivy do prodejních cen (ceny průmyslových výrob-

ců). V oblasti výroby potravin došlo u průmyslových 

výrobců meziročně k nárůstu tržeb o 6,4 % a u nápojů  

o 10,6 %. Celkově to byly lepší výsledky oproti zpraco-

vatelskému průmyslu jako celku, který meziročně ros-

tl o 3,1 %. Na výsledcích je patrné zpomalení inflace, 

která byla hlavním motorem růstu tržeb. Objem vývozu 

i dovozu potravin se zvýšil, přičemž vývoz rostl praktic-
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ky stejně rychle jako dovoz. Záporné saldo zahraniční-

ho agrárního obchodu se tak opět zvýšilo. V porovnání 

s výsledky evropského potravinářství je to tristní vý-

sledek. Celkový výsledek celého sektoru tak opět táhla 

pouze domácí poptávka. Tempo růstu dovozu potravin 

mírně pokleslo na 5,4 % a u nápojů na 10,2 %. U vý-

vozu potravin (NACE10) vzrostl vývoz o 12,4 % resp.  

o 15,9 % u nápojů (NACE11), přičemž celkový vývoz 

zpracovatelského průmyslu vzrostl pouze o 3,4 %.  

Celkový nepříznivý vývoj salda zahraničního agrárního 

obchodu nejenže zůstal zachován, ale dokonce se zvět-

šil o 7 % na 53,815 miliardy korun (bez tabákových vý-

robků) a včetně tabákových výrobků dosáhlo záporné 

saldo již 70,389 miliardy korun. 

Za loňský rok se zvýšily meziročně spotřebitelské 

ceny potravin a nealkoholických nápojů o 11,5 % u ná-

pojů alkoholických nápojů a tabáku o 6,6 %, přičemž 

ceny průmyslových výrobců potravin vzrostly o 8,6 % 

a výrobců nápojů pouze o 12,2 %. Ceny zemědělských 

výrobců se oproti roku 2022 významně změnily a po-

klesly na 94 % předcházejícího roku. U rostlinné vý-

roby klesly na 86,3 % a u živočišné stouply na 107 %, 

ale např. u brambor stoupla cena o 43,3 %, u zeleniny 

o 15,4 % a u ovoce o 10,4 %. U CZV se tedy projevil me-

ziroční propad spekulativních cen obilovin a olejnin. 

V roce 2023 jsme mohli opět sledovat množství ce-

nových výkyvů komodit, vyvolávaných nejrůznější-

mi vlivy, mezi které i tentokrát patřilo špatné počasí 

v různých částech světa, pokračující problémy kolem 

afrického moru prasat a pokračující energetická krize. 

Zatímco svět se z šoků definitivně zotavil v oblasti do-

dávek i cen, v EU nestabilní situace přetrvává, nejen 

kvůli nedořešené energetické krizi a nově zaváděnými 

green dealovými opatřeními ničícími evropský průmy-

sl i zemědělství, ale i proto, že v ní končí značná část 

ukrajinské zemědělské produkce určené původně pro 

africký trh, a není vidět žádné blízké řešení.  

Jak jsme již uvedli, v oblasti trhu naplňujeme priority 

zaměřené na komunikaci se spotřebitelem, na podpo-

ru kvalitní produkce, regionálních značek a místních 

výrobců. Potvrdilo se, že řešením není zpracování na 

farmě nebo prodej ze dvora a ani na farmářských tr-

zích, ani produkce biopotravin, které společně předsta-

vují a budou patrně vždy představovat zcela minoritní 

část celkové produkce, přestože si tuto oblast nová vlá-

da dala jako jednu z hlavních priorit. I proto neustále 

zdůrazňujeme nutnost narovnání vztahů s obchodem, 

zprůhlednění marží a podílu jednotlivých článků potra-

vinového řetězce na jejich rozdělování, omezení slevo-

vých akcí a posílení role maloobchodu jakožto prodejce 

a propagátora místní produkce. V tomto směru komora 

aktivně vyjednává nejen se Svazem obchodu a cestov-

ního ruchu, ale i s jednotlivými obchodníky, bohužel 

byla a je v tomto úsilí trvale osamocena. 

Mezi významné priority komory patří také oblast 

podpory inovačního úsilí výrobců, zvýšení podílu po-

travinářského výzkumu a vývoje na celkových výdajích 

na vědu a výzkum a zrovnoprávnění základního a apli-

kovaného výzkumu při hodnocení výsledků a přístupu 

k finančním zdrojům. V aplikovaném výzkumu a využití 

jeho výsledků v praxi se zakládá konkurenceschopnost 

výrobců pro současnost i budoucnost a vytváří se zde 

zdroje pro podporu základního výzkumu a humanit-

ních oblastí. Komora dlouhodobě vyjednává se všemi 

zainteresovanými subjekty v oblasti výzkumu, vývoje 

a inovací v rámci České technologické platformy pro 

potraviny i Centra zemědělsko-potravinářského výzku-

mu a inovací s.r.o. U centra se daří zapojení do nových 

projektů jak tuzemských, tak evropských.

V oblasti inovací proběhl v roce 2023 další ročník 

„Ceny Potravinářské komory o nejlepší inovativní po-

travinářský výrobek“, a „Ceny za nejlepší reformulaci“. 

Ročníku se zúčastnilo 23 společností se 40 výrobky. 

S ohledem na to, že v jednotlivých ročnících se nám 

společnosti opakují, je patrný trend, kdy se firmy i v ČR 

začínají dělit na inovativní a stagnující, ale obecně se 

projevuje únava firem ze současné politické situace, 

rušení inovačních podpor a pobídek a určitá apatie 

z důvodu nedohlédnutí konce tunelu. Z důvodu vyš-

ší objektivity hodnocení, byli účastníci opět rozděleni 

do kategorií podle velikosti na mikropodniky a ostatní 

podniky, a kromě reformulace roku se utkali o ceny 

v oblasti zvláštní výživy, kvality a bezpečnosti. Nově 

byla otevřena pro nadnárodní společnosti možnost 

přihlašovat i výrobky vyráběné jejich pobočkami v za-

hraničí, pokud jsou prodávány na českém trhu, a to do 

samostatné kategorie. 

Zástupci společností s výrobky oceněnými jako nej-

lepší získali mediální prostor v časopise CZ Test a v de-

nících, se kterými komora dlouhodobě spolupracuje. 

Certifikáty všem oceněným společnostem byly slav-

nostně předány na společenském odpoledni organi-

zovaném ČTPP a PK ČR v Letenském zámečku v Praze 
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v závěru roku 2023. Všechny výrobky, které byly do 

soutěže přihlášeny, byly rovněž prezentovány ve vý-

stavní expozici Potravinářské komory ČR a České tech-

nologické platformy pro potraviny na výstavě Země 

živitelka 2023 v Českých Budějovicích.

Potvrzuje se, že Potravinářská komora a Česká tech-

nologická platforma pro potraviny mají nezastupitel-

nou roli při implementaci nové Společné zemědělské 

politiky a nastavení systému podpor určených pro 

inovace u potravinářských výrobců v novém progra-

movacím období. Struktura již končícího Programu 

rozvoje venkova nabídla podstatné rozšíření možnos-

tí spolupráce při vývoji a zavádění nových produktů 

a naše práce byla bezezbytku zhodnocena i když ne 

vždy oceněna. Podané projekty, v celkovém objemu 

přesahujícím 3 miliardy korun, dokládají velký zájem 

společností a dobře nastavené podmínky čerpání. 

Struktura projektů potvrzuje náš společný zájem, aby 

limitované prostředky, které jsou pro oblast inovací 

k dispozici, byly využity co nejefektivněji a to tam, kde 

je možno očekávat významný celospolečenský přínos. 

Sem patří zejména zvýšení konkurenceschopnosti po-

travinářských firem cestou inovací, pokud možno s ex-

portním potenciálem. Rozhodně nechceme, aby dota-

ce sloužily jako sociální dávky k záchraně neúspěšných 

nebo neschopných. 

Pro nově spuštěné programy PRV 2023 – 2027 v ges-

ci ministerstva zemědělství a nový operační program 

OP TAK v gesci ministerstva průmyslu a obchodu jsme 

se maximálně věnovali nastavení nových parametrů, 

respektujících jak „Zelenou dohodu“, tak i strategii „Od 

farmy ke spotřebiteli“ tak, aby byly pro podnikatele pří-

stupné, srozumitelné a omezovaly svoji byrokratickou 

náročnost. Jak se to povedlo bude zřejmé po prvním 

kole výzev. U průmyslu se nastavení podařilo a žada-

telé tam mohou, i když s velikým časovým prodlením, 

své projekty podávat, neboť problém je schopnost ad-

ministrace projektů a souběh minulého a nového OP 

mající za důsledek totální zahlcení systému. U PRV se 

nastavení ani modernizačních opatření ani inovativních 

nepodařilo díky naprosté neochotě vedení ministerstva 

ke spolupráci s komorou, a je to vidět již na výsledcích 

1. kola podávání žádostí. 

Hlavním tématem současnosti je nepochybně udrži-

telnost a její promítnutí do celé potravinové vertikály, 

s čímž se dá souhlasit. Na druhé straně EK zapomíná, 

že není pupkem světa, a že se podniky tady usídlené 

musí vypořádávat se světovou konkurencí podnikající 

za úplně jiných podmínek, ať již v Americe nebo v Asii. 

Pokud nedokážeme podniky podpořit, a to jak finanč-

ně, tak i politicky, buď postupně zaniknou nebo ode-

jdou z EU do jiných příznivějších destinací se všemi my-

slitelnými dopady pro evropskou společnost, a to se 

v uplynulém období již dělo. A nahrazení evropské vý-

roby potravin dovozem ze třetích zemí je, alespoň dle 

mého názoru, asi ten nejmenší problém. Proto i nadále 

berme evropské strategie jako výzvu a příležitost pro 

aktivní a schopné, jako hrozbu pro líné a neschopné, 

ale současně jako výzvu pro evropské i české politické 

představitele pro zachování zdravého rozumu, neboť 

ne vše, co je zelené je také zdravé.
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17

Evropský pohled na potravinářství v roce 2023

Přestože to tak nyní možná nevypadá, zejména kvůli blížícím se volbám do Evropského parlamentu, musím 
zodpovědně konstatovat, že se rok 2023 v Evropské unii nesl v duchu intenzivního úsilí unijních institucí o naplňování 
Zelené dohody pro Evropu (Green Deal).

Ing. Jiří Šír | Evropská unie a zahraniční vztahy

Od politických proklamací se unijní exekutiva postupně pře-

sunula k činům, to znamená k navrhování právně závazných 

předpisů, kterými úkoly spojené s plněním jednotlivých díl-

čích cílů uloží členským státům nebo přímo podnikům. Na 

jednacích stolech eurounijních zákonodárců tedy byla celá 

řada legislativních návrhů z pera Evropské komise, které mají 

za cíl uvést do praxe opatření k naplnění cíle klimatické ne-

utrality do roku 2050 a environmentálních cílů týkajících se 

biodiverzity, odpadů, průmyslových a jiných emisí, ale i mno-

ha dalších témat, která se přímo či nepřímo týkají potravi-

nářských podniků. Některé byly předloženy již v předchozím 

roce, jiné byly předloženy nově. 

Oproti původním předpokladům sice Evropská komise 

nezveřejnila nové legislativní návrhy týkající se udržitelného 

potravinového systému, označování potravin datem spotře-

by a minimální trvanlivosti, revize pravidel pro označování 

výživových hodnot na přední straně obalu, pravidel pro ozna-

čování dobrých životních podmínek (welfare) zvířat na potra-

vinách ani pravidel welfare zvířat týkající se podmínek chovu 

či porážek, ale i tak přišla s řadou nových legislativních návr-

hů a unijní instituce, zejména Rada EU a Evropský parlament, 

se jimi velmi intenzivně zabývaly.  

PŘEDSEDNICTVÍ ŠVÉDSKA A ŠPANĚLSKA V RADĚ EU

Švédsko převzalo od ledna 2023 předsednictví v Radě EU 

po České republice, Radě předsedalo standardě půl roku 

do konce června 2023. V druhé polovině roku pak převzalo 

předsednictví Španělsko. Švédsko se v rámci svého předsed-

nictví soustředilo na témata týkající se zajišťování a udržo-

vání bezpečnosti v Evropské Unii, pokračující ekonomickou 

a vojenskou podporu Ukrajiny a podpora vstupu Ukrajiny do 

EU. Mezi ekonomické priority Švédsko zařadilo konkurence-

schopnost EU, odolnost a ekonomický růst. Švédské před-

sednictví pokračovalo v úsilí o řešení vysokých a nestálých 

cen energie a zároveň se zabývalo dlouhodobou reformou 

trhu Evropské unie s energiemi. Další z řady švédských priorit 

byly otázky související s klimatem a přesunem na udržitelné 

zelené postupy. V zemědělské oblasti se Švédsko věnovalo 

situaci na zemědělských trzích v kontextu války na Ukrajině, 

otázkám spojeným s obchodem a biohospodářstvím. Navá-

zalo na projednávání nařízení o chráněném značení původu 

u potravin (GIs) i na vyjednávání o změně na Zemědělská 

účetní síť FADN na Zemědělskou datovou síť pro udržitelnost 

FSDN. Mezi hlavní priority švédského předsednictví mělo 

Nadále je 

český trh s potravinami 

ovlivňován působením 

vysokého počtu zahra-

ničních řetězců, stále 

ještě ne zcela preferují-

cích české výrobky a re-

spektujících především 

zájmy svých centrál 

v mateřských zemích.

„
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patřit vyjednávání o informacích poskytovaných spo-

třebitelům (revize nařízení 1169/2011) se zaměřením 

na značení výživových hodnot na přední straně obalu 

potravin, ale Evropské komise nepředložila očekávaný 

legislativní návrh během švédského a ani španělského 

předsednictví. Švédové tedy pokračovali ve vyjednává-

ní o udržitelném používání pesticidů, nových genomic-

kých technikách, udržitelném obhospodařování lesů 

a směrnici o průmyslových emisích. Věnovali se i pro-

blematice obalů a odpadů z obalů a podpoře oběho-

vého hospodářství. Španělsko se ujalo předsednictví 

v Radě EU od 1.7.2023 a mezi své priority v zemědělsko-

-potravinářské oblasti zařadilo posílení potravinového 

zabezpečení a bezpečnosti potravin, podporu nových 

technologií při produkci potravin, omezení používání 

pesticidů, zdokonalení zavlažovacích systémů, preciz-

ní zemědělství a nové genomické techniky. Ambice 

španělského předsednictví ale v řadě témat naplněny 

nebyly, protože vyjednávání mezi členskými státy byla 

obtížná a nepodařilo se dosáhnout dohody v Radě. 

Jednalo se často o primárně zemědělská témata, která 

ale mají značný přesah do potravinářství. Návrh naříze-

ní týkající se nových genomických technik (NGTs) byl 

intenzivně projednáván, ale Španělsku se nepodařilo 

překonat rozdílné pozice států a pomyslné žezlo museli 

předat následujícímu belgickému předsednictví. Návrh 

nařízení o udržitelném používání pesticidů se potýkal 

s problémy nejen na půdě Rady, ale zejména v Evrop-

ském parlamentu, který návrh jako takový odmítl a Ev-

ropská komise nakonec vyhodnotila, že další prosazo-

vání tak říkajíc „na sílu“ nemá smysl (Pozn.: v prvním 

čtvrtletí roku 2024 EK návrh oficiálně stáhla).  

PROJEDNÁVANÉ PŘEDPISY

Evropská komise v průběhu roku 2023 plánovala před-

ložit řadu revizí současných legislativních návrhů i ně-

kolik zcela nových návrhů relevantních pro zeměděl-

sko-potravinářský sektor. 

V dubnu 2023 Evropská komise v rámci širší revize 

zemědělských obchodních norem, která je součástí 

akčního plánu strategie Farm to Fork, představila ná-

vrh revize „snídaňových směrnic“ týkající se označo-

vání původu medu, ovocných šťáv, džemů a sušeného 

mléka. Cílem změny směrnic je snížit cukr nebo přida-

ný cukr ve šťávách a nektarech, džemech a želé, které 

jsou dodávány spotřebitelům. U medu jde o klíčovou 

změnu v návrhu zavedení označování země původu 

u medových směsí. U sušeného konzervovaného mlé-

ka má změna odstranit rozdíl mezi odpařeným a kon-

denzovaným mlékem v souladu s normou Codex Ali-

mentarius a umožnit reagovat na vývoj spotřebitelské 

poptávky. Umožnilo by to ošetření produkce sušeného 

mléka bez laktózy, které bude v budoucnu povoleno. 

Během roku 2023 byl návrh intenzivně projednáván 

v Radě EU i v EP. Diskuse v Radě EU i v EP se týkaly ze-

jména požadavků na označování země původu u medu 

a u ovoce použitelného k výrobě džusů a marmelád. 

Přes řadu rozdílných stanovisek uvnitř obou institucí 

byly připraveny jejich interní pozice pro vyjednávání 

mezi institucemi v roce 2024. 

Jako součást balíčku navazujícího na Zelenou doho-

du v polovině roku 2023 Evropská komise předložila 

novelu směrnice o odpadech, ve kterém navrhla práv-

ně závazný cíl redukce potravinového odpadu, jehož 

splnění má být pro členské státy povinné. Konkrétně 
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mají členské státy zajistit, že do roku 2030 zredukují po-

travinový odpad a ztráty o 10 % v případě zpracování 

a výroby potravin a o 30 % v případě pohostinství, ob-

chodu a domácností. Během druhé poloviny roku 2023 

Rada i EP jednaly o svých pozicích, ale půl roku byla 

příliš krátká doba na to, aby svá stanoviska připravily 

a schválily. Jednání v obou institucích proto pokračo-

valo i v dalším roce. 

Jedním z návrhů je revize pravidel pro nové geno-

mické techniky, včetně označování potravin vyrobených 

z NGT plodin. V současné době platí pro nové genomic-

ké techniky stejně přísná pravidla, jako pro geneticky 

modifikované organismy (GMO). To by se mělo změnit, 

protože Evropská komise vyslyšela žádosti ze strany 

zemědělsko-potravinářského sektoru a předložila pří-

slušný legislativní návrh. Návrh nových pravidel pro 

nové genomické techniky má za cíl usnadnit využívání 

nových genomických technik při šlechtění rostlin, čímž 

by mělo být usnadněno šlechtění rostlin odolných vůči 

klimatu, mohlo by dojít ke snížení používání chemických 

pesticidů a zajištění dostupnosti udržitelnějších, vysoce 

kvalitních a rozmanitějších osiv. Komise navrhla roz-

dělit rostliny získané novými genomickými technikami 

do dvou kategorií. První kategorie rostlin by měla být 

zatížena pouze oznamovací povinností pro vstup na 

trh, označování rostlin jako rostlin získaných novými 

genomickými technikami by nemělo být povinné. Dru-

há kategorie rostlin by se měla řídit pravidly pro GMO, 

včetně potravin z nich vyrobených. Návrh vzbudil znač-

nou pozornost a byl unijními institucemi intenzivně pro-

jednáván. Přesto ani Evropský parlament ani Rada EU 

stanoviska nezaujaly a jednání o nich pokračovala v roce 

2024. Vzhledem k velmi rozdílným názorům členských 

států na patentovatelnost NGTs je otázkou, zda členské 

státy k dohodě vůbec dospějí. V opačném případě by to 

znamenalo, že by jednání mezi institucemi byla několik 

let nebyla možná. Evropská komise by pak mohla návrh 

stáhnout a tím jeho projednávání ukončit. 

V průběhu roku Rada EU i Evropský parlament vedly 

interní jednání o svých pozicích k návrhu nařízení o oba-

lech a odpadech z obalů, který Evropská komise před-

ložila na sklonku roku 2022.  Návrh nařízení se vztahuje 

na všechny obaly bez ohledu na použitý materiál a na 

všechny obalové odpady bez ohledu na původ, včetně 

domácností, maloobchodu, průmyslu a výroby. Stano-

ví závazné cíle pro opětovné použití, omezuje některé 

druhy jednorázových obalů a požaduje, aby hospo-

dářské subjekty minimalizovaly množství používaných 

obalů. Nová pravidla by měla omezit zbytečný obalový 

odpad tím, že by výrobci a dovozci museli zajistit, aby 

hmotnost a objem obalů byly co nejmenší a aby všech-

ny obaly byly recyklovatelné. Návrh obsahuje celkové 

hlavní cíle pro snížení množství obalového odpadu 

na základě množství z roku 2018 o 5 % do roku 2030,  

o 10 % do roku 2035 a o 15 % do roku 2040. Členské stá-

ty by do roku 2029 měly zajistit oddělený sběr alespoň 

90 % jednorázových plastových lahví a kovových nápo-

jových obalů ročně. Aby tohoto cíle dosáhly, musí pro 

tyto formáty obalů zřídit systémy vracení záloh (DRS). 

EP i Rada EU koncem listopadu obě instituce přijaly 

svá stanoviska. Stanovisko Rady zahrnovalo mimo jiné 

omezení jednorázových plastových obalů pro balené 

čerstvé ovoce a zeleninu o hmotnosti menší než 1,5 kg 

s možnou výjimkou pro ekologické ovoce a zeleninu. 

Na tato stanoviska navázala vyjednávání v trialogu s cí-

lem dosáhnout dohody mezi institucemi předvolbami 

do Evropského parlamentu v červnu 2024.

V průběhu roku 2023 byla zahájena vyjednávání  

v Evropském parlamentu a v Radě o návrhu Evropské 

komise na certifikaci odstraňování uhlíku, ve kterém 

zmiňuje i užší propojení a vazby mezi zemědělci a po-

travináři, který EK předložila již v závěru roku 2022. Jed-

nání probíhala i o revizi směrnice o průmyslových emi-

sích, kde ovšem hlavním tématem bylo větší rozšíření 

na zemědělské podniky. Unijní instituce se na finálním 

kompromisu dohodly na konci listopadu. V rámci po-

sledního trialogu se instituce shodly na tom, že směr-

nice o průmyslových emisích by se neměla vztahovat 

na skot, a to nejméně do roku 2028, kdy by měl být 

proveden přezkum v souladu s revizní doložkou. Pra-

hové hodnoty byly nastaveny pro prasata a drůbež, 

v určitými výjimkami pro ekologické a extenzivní cho-

vy. Velmi zajímavý průběh mělo vyjednávání nařízení 

o udržitelném používání pesticidů. Hlavním výborem 

příslušným k projednávání návrhu byl Výbor pro život-

ní prostředí. K návrhu zprávy bylo předloženo více než 

2600 pozměňujících návrhů a výbor podpořil přísnější 

redukční cíle na evropské úrovni oproti návrhu Komi-

se i přísnou definici citlivých oblastí. Také ve Výboru EP 

pro zemědělství a rozvoj venkova byly předloženy stov-

ky pozměňujících návrhů, včetně návrhu na zamítnutí 

celého nařízení. Evropský parlament hlasoval o stano-

visku k návrhu nařízení o udržitelném používání pesti-
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cidů 22.11.2023. Během finálního hlasování o celkovém stanovisku ale 

téměř všichni europoslanci frakcí Zelených a GUE/NGL (Levice) hlaso-

vali proti přijetí návrhu, a to z toho důvodu, že vyhodnotili realističtěj-

ší návrhy EPP a zemědělského výboru jako nedostatečně ambiciózní. 

Evropský parlament pak v rámci závěrečného hlasování odmítl návrh 

nařízení poměrem hlasů 207 pro návrh, 299 proti návrhu a 121 europo-

slanců se zdrželo. Návrh nařízení o udržitelném používání pesticidů se 

tak podle Evropského parlamentu měl vrátit Komisi, která by se měla 

rozhodnout, zda návrh přepracuje, nebo nikoli.

Některé nové evropské předpisy týkající se potravinářství začaly 

v roce 2023 platit. Jedním příkladem za všechny může být nařízení 

Evropské unie proti odlesňování, které nabylo účinnosti 30. prosince 

a přinese celou řadu nových povinností podnikům, které při výrobě 

využívají kakao, kávu, hovězí maso, palmový olej nebo sóju. Ačkoliv 

bylo navržení a následně přijetí tohoto předpisu bezpochyby vedeno 

dobrými úmysly, v souladu s obecně známým pořekadlem to vypadá, 

že tyto úmysly budou dláždit cestu k něčemu, co bude připomínat pek-

lo. Požadavek na to, aby potraviny, při jejichž výrobě byly využity výše 

uvedené komodity, nesly informaci o konkrétním pozemku, ze kterého 

použité suroviny pocházejí, je extrémní, ale právně závazný. Evropská 

komise konce roku 2023 spustila pilotní testování informačního sys-

tému pro dodavatelské řetězce bez odlesňování, které probíhalo i bě-

hem prvních měsíců roku 2024, ale již první testy ukázaly na zásadní 

problémy. Zda se podaří nařízení proti odlesňování uvést do života, 

aniž by poškodilo evropský potravinářský průmysl, se ukáže až časem. 

A jestli bude plnit původní cíl zabránit kácení lesů ve světě, zejména 

mimo Evropskou unii, je opravdu velkou otázkou.



17
16

Potravinářská komora ČRVýroční zpráva 23

Rok 2023 v potravinářské legislativě

Významnou legislativní změnou roku 2023 byl Zákon 349/2023 Sb. o konsolidaci veřejných rozpočtů. Tímto zákonem došlo ke zrušení druhé snížené sazby 
daně ve výši 10 % a namísto první snížené sazby daně ve výši 15 % se zavedla pouze jedna snížená sazba daně ve výši 12 %. 

RNDr. Magdalena Hrabcová, Ph.D. | vedoucí legislativního oddělení

Významných změn doznal také Zákoník práce (nove-

la 281/2023 Sb.), jež zavedla úpravy v oblasti práce 

na dálku (home office), pružného uspořádání práce 

a také úpravy dohod konaných mimo pracovní poměr  

(DPP a DPČ).

Z potravinářských předpisů byly v roce 2023 ve Sbírce 

zákonů publikovány tyto předpisy: 

• Vyhláška o požadavcích na pokrmy. Požadavky této 

vyhlášky jsou určeny pro provozovatele potravinář-

ských podniků, kteří provozují stravovací službu. 

Stravovací službou jsou potravinářské podniky, kde 

je na trh uváděna specifická kategorie potravin – po-

krmy. Vyhláška mimo jiné řeší darování potravin. 

• Novela zákona o ochraně veřejného zdraví. Ruší 

zdravotní průkazy pro fyzické osoby vykonávající 

činnosti epidemiologicky závažné. 

• Vyhláška o požadavcích na jakost balených vod 

a o způsobu jejich úpravy.

• Novela vyhlášky o požadavcích na některé zmrazené 

potraviny.

• Novela vyhlášky o čaji, kávě a kávovinách. Rozšíření 

seznamu rostlin a jejich částí pro výrobu ovocných 

a bylinných čajů, úprava třídění čajů, kávy a kávovin 

a jejich druhů a skupin.

V roce 2024 budou dále novelizovány především násle-

dující prováděcí předpisy:

• Vyhláška o požadavcích pro škrob a výrobky ze škro-

bu, luštěniny a olejnatá semena. Novelizace bude 

provedena zejména z důvodu přijetí přímo použitelné 

evropské legislativy v oblasti regulace obsahu konta-

minujících látek v máku a provádění úřední kontroly 

v této oblasti. Návrh rozpracován SZPI, zatím na pra-

covní úrovni, nebyla ještě uvolněna do legislativního 

procesu.

• Vyhláška o požadavcích na maso, masné výrobky, 

produkty rybolovu a akvakultury a výroky z nich, vejce 

a výrobky z nich. Řeší se téma rostlinných alternativ 

a očekává se výčet termínů, které budou mít právní 

ochranu. 

•  Vyhláška o doplňcích stravy a složení potravin. Ma-

teriál byl zaslán do vnějšího připomínkového řízení. 

PK ČR zaslala připomínky, které byly zohledněny. 

Legislativní proces je dočasně zastaven, čeká se na 

zákon o psychomodulačních látkách (očekávaný ča-

sový horizont je konec roku 2024).

• Novela zákona 166/1999 Sb. o veterinární péči. Část 

návrhu se vztahuje také k vybraným ustanovením 

zákona na ochranu proti týrání zvířat, kterou PK ČR 

také připomínkovala. 

Postoj ministra zemědělství k nutričnímu označování 

na přední straně obalu

V reakci na dopis od zástupců českého zemědělsko-

-potravinářského sektoru (Potravinářská komora ČR, 

Agrární komora ČR a Zemědělský svaz ČR), ve kterém 

je ministr zemědělství žádán o podporu pro zajištění 

dostatečného množství času na projednání Evropskou 

komisí připravovaného značení výživových hodnot na 

přední straně obalu, ministr uvedl, že tato agenda je 

dlouhodobou prioritou ministerstva zemědělství. Mini-

sterstvo zemědělství zastává a při jednáních na unijní 

úrovni prezentuje, pozici vyjadřující spokojenost se stá-

vajícími pravidly a nevoli vůči přijímání nového povin-
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ného systému označování nutričních údajů (zejména 

vůči přijetí systému typu Nutri-Score, kterým by do-

cházelo k dělení potravin na zdravé a nezdravé). 

Vyjádření MZe k používání neschválených aditivních 

látek v potravinách

Ing. Jindřich Fialka, vrchní ředitel Sekce potravinářství Mi-

nisterstva zemědělství, zaslal PK ČR vyjádření k používání 

neschválených aditivních látek v potravinách. Toto vyjád-

ření poukazuje na platnost Stanoviska MZe (SVS a SZPI) 

ke způsobu dobrovolného označování „bez E“ nebo „bez 

přidaných E“ a vyjádření s podobným významem. 

Vytvoření dvou ad-hoc pracovních skupin Alergeny 

a Sacharidy v mléce:

Skupina Alergeny byla vytvořena v souvislosti s „Ná-

rodním doporučením pro uvádění informací o možném 

a nezáměrném výskytu látek nebo produktů vyvolávají-

cích alergie nebo nesnášenlivost v potravinách. Pokud 

alergen není záměrně přidáván do výrobku jako složka, 

ale dle předpisu je nutné jej označit ve složení (jeho obsah 

vzniklý nezáměrnou kontaminací je nad úrovní „stop“ 

v dokumentu). Skupina se již sešla se zástupci Minister-

stva zemědělství České republiky (MZe) a Státní země-

dělské a potravinářské inspekce (SZPI).  Odsouhlasená 

strategie pracovní skupiny Alergeny upravila doporučení 

ve dvou ohledech:

• Z Národního doporučení bude odstraněn odstavec 

„Pokud bude v potravině označené „Může obsa-

hovat stopy…“ nebo „Může obsahovat…“ zjištěno 

množství alergenu přesahující stopové množství 

(viz tabulka níže), nelze již hovořit o nezáměrné kon-

taminaci a spotřebiteli je tak poskytnuta zavádějící 

informace 

 – tedy v rozporu s čl. 7 odst. 1písm. a) nařízení (EU)  

č. 1169/2011“.

• Překročení limitu maximální hodnoty nebude im-

pulsem k zahájení šetření, ale ke kontrole ve výrobě, 

zda výrobce učinil maximální možné kroky k zame-

zení kontaminace a postupoval v souladu se správ-

nou výrobní praxí. 

Hlavním problémem řešeným ve skupině Sacharidy 

v mléce nastal v souvislosti s označováním obsahu sa-

charidů v mléce a neochucených mléčných výrobcích. 

Významnou legislativní změnou roku 2023 byl Zákon 349/2023 Sb. o konsolidaci veřejných rozpočtů. Tímto zákonem došlo 
ke zrušení druhé snížené sazby daně ve výši 10 % a namísto první snížené sazby daně ve výši 15 % se zavedla pouze jedna 
snížená sazba daně ve výši 12 %. 



17
18

Potravinářská komora ČRVýroční zpráva 23

Vzhledem k tomu, že jediným cukrem v těchto produktech 

je laktóza, v označení výživových údajů by měl být obsah 

sacharidů shodný s obsahem cukrů (na obalu označení 

„sacharidy“ a „z toho cukry. Dozorové orgány přislíbily 

v rámci plánovaných setkání a aktivit proškolení svých 

inspektorů ohledně Pokynů a zmíní specifickou situaci se 

sacharidy v neochucených mléčných výrobcích. Výrobci 

budou průběžně monitorovat situaci, skupina se po ur-

čité době znovu sejde (6 - 9 měsíců) a zhodnotí výsledky. 

Vytvoření ad-hoc pracovní skupiny Školní stravování

Na příkaz ministra zdravotnictví Vlastimila Válka byla 

vytvořena Meziresortní pracovní skupina pro proble-

matiku institucionálního stravování (MPS STRAVA) je-

jíž fungování koordinuje Státní zdravotní ústav (SZÚ) 

Potravinářská komora ČR v této věci oslovila hlavní 

hygieničku MUDr. Pavlu Svrčinovou, Ph.D. s žádostí 

o zapojení do práce této skupiny. MUDr. Svrčinová uví-

tala zájem potravinářů, přímé zapojení však není mož-

né vzhledem k tomu, že skupina má ve svém statutu 

nastavena určitá pravidla pro výběr jednotlivých členů, 

aby byla zachována funkčnost celého tělesa. Nicméně 

v rámci zajištění fungování skupiny dochází i k exter-

ní konzultaci pozic dotčených autorit nebo institucí. 

V tomto duchu PK ČR zahájila spolupráci s MPS STRA-

VA. Byla proto vytvořena ad-hoc pracovní skupina PK 

ČR Školní stravování. Cílem je zjistit informace o MPS 

STRAVA, získat podklady k připomínkování, navrhnout 

spolupráci průmyslu v oblasti nabídky výrobků a edu-

kace. MPS STRAVA má tři odborné skupiny:

• OS pro školní stravování

• OS pro nemocniční stravování

• OS pro stravování v sociálních službách

Dne 6. března 2024 se uskutečnila schůzka se zástup-

ci MPS STRAVA. Probíhá analýza spotřebního koše – 

úprava doporučených výživových dávek pro věkové ka-

tegorie. Žádost o podporu ve vzdělávání a představení 

výrobků. 

EVROPSKÉ PŘEDPISY

Revize Nařízení (EU) č. 1169/2011 

• Návrh je odložen. Celkový „balíček“ FIC (zahrnující 

nutriční označování na přední straně obalu, nutriční 

profily, označování země původu a označování data) 

byl rozdělen na jednotlivá témata.

• Ve věci uvádění data minimální trvanlivosti Evrop-

ská komise zveřejnila návrh aktu v přenesené pravo-

moci. Návrh změnového nařízení doplňoval k datu 

minimální trvanlivosti v české verzi slova „po tomto 

datu je obvykle ještě vyhovující. Přechodné období 

bylo navrženo na 3 roky plus doprodej zásob. Na 

zasedání skupiny odborníků dne 29. června Evrop-

ská komise předložila připomínky členských států. 

Protože na zasedání nebylo dosaženo dohody, nebyl 

přijat žádný akt v přenesené pravomoci. Většina stá-

tů sice podporuje snížení plýtvání potravinami, upo-

zorňují však na otázku bezpečnosti a mají problém 

s doplněním „often good after“ a aplikací na všech-

ny potraviny – což nepřispěje k lepšímu porozumění 

spotřebitelů a redukci plýtvání. 

• Snídaňové směrnice – změny schválené v EP (zavede-

ní označení země původu pro ovocné šťávy a džemy, 
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žádost o zohlednění negativních účinků aspartamu).   

• Navrhovaná opatření týkající se COOL pro ovocné 

šťávy a džemy nebyla přijata. Bylo dosaženo ná-

sledujícího kompromisu. Komise vypracuje zprávu, 

v níž posoudí, zda by bylo možné zavést povinné 

označování země původu použitého ovoce. 

Kouřová aromata

• Úřad EFSA publikoval dne 16. listopadu 2023 8 vě-

deckých stanovisek ke kouřovým aromatům a jejich 

možné genotoxicitě. Zprávou se zabývá pracovní 

skupina EK a členských zemí k aromatům. Většina 

členských států obecně zastává názor, že prodloužení 

platnosti povolení kouřových aromat nelze povolit, 

ale domnívají se, že by bylo nutné stanovit dostateč-

ně dlouhé přechodné období, aby se uživatelé mohli 

přizpůsobit. Česká republika zaslala kritický dopis na 

EK a požadovala přechodnou dobu 5-10 let. 

Welfare zvířat

• V prosinci 2023 byl předložen text revize pravidel 

pro welfare zvířat během transportu. Zbývající zbý-

vající tři balíčky – welfare během porážek, welfare 

na farmách a označování (původní plán předložení 

podzim 2023) nejsou zahrnuty ani do plánu EK na 

rok 2024.

VÝBOR PRO ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ 

Výbor pro životní prostředí se v roce 2023 věnoval řadě 

důležitých témat. 

V dubnu 2023 společně s Českým průmyslovým 

sdružením pro obaly a životní prostředí (CICPEN) uspo-

řádal kulatý stůl na téma „Nová pravidla pro bezpeč-

nost recyklovaných plastových materiálů určených pro 

styk s potravinami“, kde zástupkyně Státního zdravot-

ního ústavu prezentovala aktuální předpisy Evropské 

unie a jejich požadavky. Nařízení Evropské komise (EU)  

č. 2022/1616 ze dne 15. září 2022 se týká pouze recy-

klace plastů, očekávají se další specifické předpisy 

především k recyklaci papíru a kartonu a jeho využití 

v potravinářství. Nařízení nahradilo stávající nařízení 

z roku 2008, které se vztahovalo na plasty. Základním 

předpokladem je umožnění použití recyklovaných plas-

tů pro potravinářské aplikace. Základem je vždy řádná 

dekontaminace použitého plastového materiálu. Měla 

by být stanovena jednotná pravidla pro používání re-

cyklačních technologií a procesů, potažmo jednotná 

pravidla pro posuzování bezpečnosti finálních recyk-

látů určených pro styk s potravinami. Recyklované 

plasty musí splňovat všechny požadavky Nařízení (ES)  

č. 1935/2004, jejich výroba a recyklační principy musí 

být v souladu se správnou výrobní praxí a proces recy-

klace musí být zdokumentován. Nové nařízení je dale-

ko širší, původní vylučovalo chemickou recyklaci. Toto 

nařízení se vztahuje na všechny recyklační technologie 

i na ty budoucí, které v současné době neexistují. Pro 

uživatele recyklovaných materiálů je rozhodný termín 

10. červenec 2023, všechny recyklační procesy PETU 

musí být schváleny úřadem EFSA. Rozhodnutí k recyk-

lačním procesů Evropské komise prozatím nejsou k dis-

pozici, Komise připravuje registr. Všichni recyklátoři by 

se měli Komisi nahlásit a získat registrační čísla. V rám-

ci nového Nařízení musí recyklátoři nahlásit procesy 

kompetentním orgánům v místě provozu recyklační-

ho zařízení (v tomto případě krajské hygienické stani-

ce). Další termín je 10. říjen 2024. Nařízení stanovuje, 

že i sběr a třídění je velice důležitý pro finální výstup, 

aby nezpůsobil kontaminaci potravin (certifikace sběru 

a třídění). Nařízení uvádí prohlášení o souladu (změna 

termínu „o shodě“), ale je to defacto pojmově stejný 

termín. Předpis obsahuje přesně daný formát. Očekává 

se vydání pokynů, další informace na stránkách Evrop-

ské komise - návrh dokumentu pro účely Evropské ko-

mise + kompetentním autoritám ze strany recyklátora 

(předvyplněný vzor), není určen pro žadatele.

V listopadu 2023 proběhlo společné zasedání výbo-

ru a Ad hoc pracovní skupiny k litteringu, které se věno-

valo aktuální situaci. Ministerstvo životního prostředí 

(MŽP) připravilo a do mezirezortního připomínkového 

řízení předložilo novelu zákona o obalech. Hlavním 

tématem novely je zálohování PET lahví a plechovek. 

Díky úpravám zákona se předpokládá recyklace více než  

2,5 miliardy kusů nápojových obalů ročně. Systém zá-

lohování by měl začít fungovat v polovině roku 2025. 

Celkem by mělo vzniknout přibližně 11 tisíc sběrných 

míst. Pro obchodníky bude povinné nabídnout místo 
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pro vrácení PET a kovových obalů v prodejnách nad  

50 metrů čtverečních, možnost vrátit nápojový obal bu-

dou nabízet také všechny čerpací stanice nad 50 metrů 

čtverečních. Dobrovolně se mohou zapojit menší pro-

dejny a obce, ale i například stánky, školy nebo jedno-

rázové akce. V obcích nad 300 obyvatel, kde nebude ani 

povinné ani dobrovolné místo odběru, ho povinně zřídí 

operátor systému. Zálohovací systém by se měl týkat 

všech nealkoholických nápojů v plastových lahvích 

o objemu 0,1 až 3 litry a alkoholických nápojů do 15 % 

alkoholu v plastových lahvích. Dále také všech nealko-

holických nápojů v plechovkách o velikosti 0,1 až 3 litry 

a nápoje s obsahem do 15 % alkoholu v plechovkách. 

Výjimky se týkají obalů od mléka a mléčných výrobků, 

nápojů nad 15 % alkoholu a jednorázových skleněných 

nápojových obalů, které se zálohovat nebudou. Cel-

kově by podle odhadů mohlo ročně systémem projít 

zhruba 2,5 miliardy kusů PET lahví a plechovek. Dne 

16. 11. 2023 pořádala poslankyně Ing. Jana Krutáko-

vá (předsedkyně Výboru pro životní prostředí) v Posla-

necké sněmovně Parlamentu České republiky (PS PČR) 

debatu k zavedení zálohového systému. Zástupci nápo-

jového průmyslu však nebyli vpuštěni a nemohli se tak 

zúčastnit debaty (mohli pouze sledovat online).

Byla přednesena informace o poplatcích EKO-KOMu 

na rok 2024, kdy společnost Eko-Kom rozeslala svým 

členům ceníky. Na jednání zástupci EKO-KOMu popsali 

a vysvětlili důvody jednotlivých změn v ceníku. 

Dále byl projednán aktuální stav problematiky k li-

tteringu. Výbor řešil dvě oblasti: a) Transparentní sys-

tém a metodu výpočtu celkového množství litteringu 

a celkových nákladů. b) Stanovení systému výrobků, 

na které se povinnost litteringu bude vztahovat. Čle-

nové výboru se shodli, že platí shoda na stávajícím 

systému, kdy do litteringu jsou zahrnuty plastové 

obaly do velikosti 3 litrů. Výbor nechce tento systém 

měnit. Bylo ujednáno, že Výbor pro životní prostředí/

Ad-hoc pracovní skupina pro littering vyvolá schůzku 

se společností EKO-KOMa výrobci B2B výrobků. Cílem 

schůzky bude vyjasnit přístup k B2B výrobkům s ohle-

dem na požadavky litteringu (Pozn.: Jednání proběhlo 

dne 5.3.2024 v prostorách PK ČR. Zástupci EKO-KOMu 

vysvětlili a na praktických příkladech objasnili rozdíly 

mezi business-to-business obaly a spotřebitelskými 

obaly. EKO-KOM má zpracovanou metodiku, kterou se 

řídí auditoři. V případě problémů se mohou jednotlivé 

svazy obrátit na EKO-KOM a ten s mini projedná kon-

krétní případy.) 

Byla projednávána i další témata, konkrétně infor-

mace o stavu legislativy v oblasti životního prostředí, 

včetně návrhu nařízení EP a Rady o obalech a obalo-

vých odpadech, notifikace Belgického království týkají-

cí se legislativního návrhu Dohody o spolupráci týkající 

se rámce pro rozšířenou odpovědnost výrobce za ně-

které toky odpadů a pro littering, porušení evropských 

právních předpisů – výzva EK České republice v oblasti 

EPR, návrh Nařízení o obalech a obalových odpadech, 

potravinový odpad, environmentální tvrzení (green 

claims), mikroplasty, projekt FDE – digitální znače-

ní, návrh směrnice o náležité péči podniků v oblasti 

udržitelnosti (due diligence), návrh nařízení o zákazu 

produktů pocházejících z nucené práce, udržitelné po-

travinové systémy, monitoring Strategie od zeměděl-

ce ke spotřebiteli (F2F), závěr vyjednávání o směrnici 

„Posílení postavení spotřebitelů v rámci přechodu na 

zelená řešení“, odlesňování a znehodnocování lesů, 

bisfenol A (BPA), priority Výboru pro životní prostředí 

v roce 2024 a fungování výborů. V bodu „Různé“ byla 

projednána kyberbezpečnost pro potravinářský průmy-

sl a nové nařízení o boji proti opožděným platbám.
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VÝBOR PRO OBCHOD A MARKETING

V roce 2023 se Výbor pro obchod a marketing setkal 

v rámci několika zasedání, které se uskutečnily 25. led-

na, 5. dubna a 19. září 2023. Tato jednání se vyznačova-

la širokým spektrem diskutovaných témat.

• Označování potravin a komunikace ve veřejném pro-

storu: Zaměřeno na právní regulace v ČR a EU, ochra-

nu spotřebitele, regulaci reklamy a diskusi o nekalé 

hospodářské soutěži. Diskutovaly se také rostlinné al-

ternativy a jejich označování, s důrazem na pravdivé 

a nezavádějící informace pro spotřebitele.

• Exportní příležitosti a vývoj zahraničního obchodu: 

Identifikace klíčových trhů, překážek v mezinárod-

ním obchodu a strategií pro průnik na nové trhy, 

s ohledem na netarifní bariéry a význam uzavírání 

obchodních dohod.

• Regulace reklamy a ochrana spotřebitele: Disku-

se o vlivu reklamy na spotřební chování, zejména 

u dětí a mládeže, a důraz na odpovědnost za obsah 

reklam. Zvláštní pozornost byla věnována etickým 

aspektům reklamy a jejímu regulativnímu rámci.

K dalším diskutovaným tématům patřila proble-

matická regulace zdravotních tvrzení na obalech pro-

duktů a odpovědnost za sponzorské vzkazy ve vysílání, 

což přispívá k hlubšímu porozumění a lepšímu řešení 

otázek souvisejících s ochranou spotřebitele a regulací 

reklamy. V rámci výboru došlo také k rozvoji návrhů na 

zlepšení komunikace a marketingových strategií, aby 

se české produkty mohly úspěšněji prosadit na zahra-

ničních trzích a současně byla zajištěna vysoká úroveň 

ochrany spotřebitelů.

Výbor pro obchod a marketing pokračoval ve své 

práci s cílem posilovat postavení českých podniků na 

domácím i mezinárodním trhu. Důraz byl kladen na 

rozvoj exportních příležitostí, regulaci reklamy a ochra-

nu spotřebitele, a zajištění transparentnosti a pravdi-

vosti informací o produktech. 

Tato jednání odhalují komplexní pohled výboru na 

obchodní a marketingové strategie, s vědomím rostou-

cího významu etiky v reklamě a potřeby adaptace na 

proměnlivé regulační a tržní podmínky.

DALŠÍ AKCE POTRAVINÁŘSKÉ KOMORY ČR

Udržitelný potravinový systém

Potravinářská komora ČR uspořádala dva kulaté stoly 

k tématu Udržitelného potravinového systému. Kulaté 

stoly byly realizovány v termínech 25. srpna a 10. listo-

padu 2023. Akce se účastnili zástupci MZe, PK ČR, EP, 

JČU, svazů a oborových organizací, výrobců potravin, 

obchodních řetězců, a bank. 

Cílem setkání bylo zejména koordinovat veškeré 

nové iniciativy spadající pod udržitelný potravinový 

systém, aby byly doplněny o zevrubné, detailní a na vě-

deckých datech založené prováděcí a dopadové studie. 

Těchto iniciativ by se měly účastnit především společ-

nosti, které potraviny reálně vyrábějí a zemědělci, kteří 

reálně hospodaří. 

Diskuse byla zaměřena na zveřejnění nově připravo-

vaného pracovního rámce pro udržitelný potravinový 

systém, ke kterému by podle původních plánů Komi-

se mělo dojít na podzim 2023, a témata s udržitelným 

potravinovým systémem související – definice udržitel-

nosti, taxonomie, označování, daně, denominace atd. 

Skupina se dále shodla na tom, že k správnému fun-

gování potravinového řetězce v České republice by po-

mohlo zejména nastavování státních koncepcí s dlou-

hodobým horizontem.

Na druhém jednání byly připraveny společné výstu-

py, které byly odeslány jako stanovisko českého země-

dělsko-potravinářského řetězce do kabinetu výkonné-

ho místopředsedy Evropské komise Maroše Šefčoviče, 

který je zodpovědný za implementaci Evropské zelené 

dohody. Výstupy pro Šefčoviče shrnují výstupy z obou 

doposud organizovaných kulatých stolů.

Cesta českých potravin na pulty obchodů 

Potravinářská komora ČR uspořádala ve spolupráci se 

Svazem obchodu a cestovního ruchu (SOCR) 15. listo-

padu 2023 v Národním zemědělském muzeu v Praze 

odbornou konferenci s názvem Cesta českých potravin 

na pulty obchodů. Akce se zúčastnil ministr zeměděl-

ství marek Výborný. 

Konference byla rozdělena do několika bloků. Vystou-

pili obchodníci, producenti potravin, představitelé stá-

tu a státních organizací, odborníci z akademické sféry. 

Za potravináře představili své názory a projekty Jan 

Vokurka ze společnosti KITL, Martin Knappe ze stej-

nojmenného pekařství a cukrářství, Miloslav Koutníky,  

Jihočeské Jerky a Tomáš Jonke z Mlékárny Polná. 



 Platforma 
 pro reformulace 
 v roce 2023 

Trvalá edukace spotřebitelů 

každého věku je nezbytná, zrovna 

tak jako vzájemná spolupráce, 

názorový kompromis a společná 

klíčová témata všech resortů (MZd, 

MZe, MŠMT, Asociace, odborná 

veřejnost) a v neposlední řadě šíření 

relevantních a vědecky podložených 

informací způsobem, který bude 

přizpůsoben věku spotřebitele.“

�
RNDr. Magdalena Hrabcová, Ph.D.

tajemnice Platformy pro reformulace
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Sedmá výroční konference Platformy pro reformula-

ce s podtitulem „Inovace slaví 10 let – reformulační 

snahy výrobců významnou součástí“ se konala 13. 

září 2023. Záštitu nad konáním konference převza-

li ministr zemědělství Mgr. Marek Výborný, ministr 

zdravotnictví prof. MUDr. Vlastimil Válek, CSc., MBA, 

EBIR a předsedkyně Výboru pro zdravotnictví PSP 

ČR MUDr. Zdenka Němečková Crkvenjaš. V roce 2023 

jsme se zaměřili na zhodnocení snah potravinářů 

v oblasti reformulací a inovací v minulých letech. Plat-

forma pro reformulace už několik let úspěšně pod-

poruje výrobce v jejich reformulačních a inovačních 

snahách. Jejím cílem je mimo jiné propojit potravi-

náře s akademickou sférou, podpořit přenos výsledků 

potravinářského výzkumu a vývoje do praxe a zavádět 

inovace. Za dobu své činnosti platforma představi-

la řadu podnětů a aktivit. Vznikl koncept prezentace 

reformulovaných výrobků v rámci soutěže Cena Po-

travinářské komory ČR o nejlepší inovativní potra-

vinářský výrobek roku. Výrobky oceněné v kategorii 

Reformulace roku mohou používat logo Reformulace 

roku např. na obalech výrobků, webových stránkách 

a v rámci  další komunikace. To umožňuje výrobcům 

upozornit spotřebitele na výrobky s vylepšeným slo-

žením i v případě, kdy toto snížení nedosahuje hod-

not daných nařízením (ES) 1924/2006. Dalším zdrojem 

informací pro spotřebitele je Databáze reformulova-

ných potravin a nápojů, kde jsou souhrnně uvedeny 

výrobky s vylepšeným složením. Databáze je k dispo-

zici na webových stránkách www.reformulace.cz, kde 

jsou průběžně publikovány aktivity potravinářů a Plat-

formy pro reformulace. Novinkou je spuštění online 

verze závazků potravinářů: „10 pilířů výživové politi-

ky potravinářského průmyslu“. V rámci těchto deseti 

oblastí se výrobci zavázali vyvíjet aktivity na podporu 

zdravého životního stylu jako je např. zavádění inovací 

a reformulací, ale také rozšiřování portfolia, značení, 

vzdělávání, zodpovědná komerční komunikace atd. 

Výsledky dosažené v této oblasti jsou pravidelně vy-

hodnocovány a aktualizovány a jsou nyní k dispozici 

na www.reformulace.cz. 

Platforma také pravidelně vydává odborné publika-

ce z oblasti výživy a reformulací. V roce 2023 to byla 

publikace vytvořená ve spolupráci s FoodDrinkEurope 

s názvem „Jak na inovace a reformulace“. Významný 

posun v oblastí reformulací potvrdili také prezentují-

cí v rámci konference. ředitelka odboru bezpečnosti 

potravin Ministerstva zemědělství ing. Jitka Götzo-

vá vyzdvihla pro-aktivní přístup potravinářů, jejich 

dobrovolné závazky, pravidelné vyhodnocování a ko-

munikaci. Toto zhodnotila jako důležité také hlavní 

hygienička ČR MUDr. Pavla Svrčinová, Ph.D., která 

poukázala na aktualizovanou Deklaraci Ministerstva 

zdravotnictví ČR a PK ČR. Ta vychází z dříve formulo-

vaných strategických úkolů dokumentu Zdraví 2020 

a dále navazuje na strategii Zdraví 2030. Součástí De-

klarace je Deset pilířů výživové politiky, které shrnují 

dosažené úspěchy potravinářů. Odbornice na výživu, 

které pracují s konkrétními pacienty poukázaly přede-

vším na praktické příklady přístupu pacientů k výživě. 

Potvrdily pravidlo nutnosti individuálního přístupu 

a dlouhodobého zaměření a vyvrátily některé mýty. 

Klíčový je přístup nejen odborníků, ale zejména sa-

motného spotřebitele/pacienta. Výrobci uzavřeli kon-

ferenci shrnutím strategií a závazků v oblasti výživy 

a ukázkou významného pokroku v mnoha sektorech.  

PUBLIKACE ZA ROK 2023

Publikace s názvem Jak na inovace a reformulace byla 

vyvinuta asociací FoodDrinkEurope a jejím hlavním 

cílem je poskytnout výrobcům praktický návod, jak 

přistoupit k reformulacím. Ukazuje cestu od samotné 

myšlenky přes zhodnocení rizik a možností v rámci 

dodavatelsko-odběratelských vztahů, posouzení práv-

ních předpisů a kritérií trvanlivosti a bezpečnosti vý-

robku až po spotřebitelské testy a uvedení výrobku na 

trh. Součástí publikace jsou také konkrétní případové 

studie.

Ke stažení https://www.foodnet.cz/images/16/brour-

ka_reformulace.pdf



 Projekty 
 Potravinářské komory ČR  
 v roce 2023 

V tomto roce PKČR organizovala 

několik odborných webinářů, v rámci 

nichž byla uchopena témata na 

první pohled okrajová, přesto i pro 

potravinářský průmysl významná. 

Účastníci se seznámili nejen 

s marketingovou komunikací nebo 

úlohou marketingu v potravinářském 

podniku, ale také s marketingovými 

trendy v oblasti potravin. I v tomto 

sektoru je potřeba si uvědomit že 

systém marketingové komunikace 

se velmi rychle rozvíjí a je potřeba se 

i v této oblasti neustále vzdělávat…“

�
Ing. Eliška Fořtová

oddělení administrativní a projektové činnosti
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Potravinářská komora České republiky a Česká techno-

logická platforma pro potraviny spravuje od roku 2015 

systém českých cechovních norem pro kvalitní potra-

viny, který byl v roce 2017 zařazen na seznam dobro-

volných národních značek kvality, přesněji dobrovolný 

systém certifikace zemědělských produktů v souladu 

s požadavky Sdělení Komise – Obecné zásady osvěd-

čených postupů EU k dobrovolným systémům certi-

fikace pro zemědělské produkty a potraviny (2010/C 

341/04). 

Česká cechovní norma stanovuje kvalitativní para-

metry potraviny, pro níž byla zpracována a z níž vyplý-

vají nadstandardní parametry, kterými se daná potra-

vina liší od jiných srovnatelných potravin uváděných 

na trh. Systém částečně vychází z původního systému 

ČSN a ON a pro jednotlivé potraviny defi-

nuje konkrétní povolené výrobní postupy 

a kvalitativní znaky, které jsou kontrolova-

telné. Hlavním cílem této aktivity je zachovat tradiční 

pohled na výrobu a zpracování potravin. Zároveň však 

tento koncept nevylučuje rozumné inovace, které ve-

dou k zachování dobré výživové hodnoty nebo zlep-

šení bezpečnosti potravin. Systém tvorby norem je 

několikastupňový a zahrnuje účast výrobců a zpraco-

vatelů a dále dozorových orgánů a akademických pra-

covníků. Tato struktura zaručuje, že případné inovace 

nezpůsobí snížení kvality a nepromění tradiční pohled 

na jednotlivé potraviny a výrobní technologie. Díky 

jasné definici kvalitativních charakteristik a výrob-

ních postupů pro jednotlivé výrobky vzniká možnost 

pro dozorové orgány, jako jsou Státní 

veterinární správa a Státní zemědělská 

a potravinářská inspekce, provádět do-

hled nad dodržováním stanovených pravidel.

České cechovní normy definují povinné, přípustné 

a nepřípustné složky, minimální obsahy klíčových slo-

žek, výrobní postupy a kontrolovatelné znaky hotových 

výrobků včetně postupů pro kontrolu. 

V systému Českých cechovních norem bylo ke kon-

ci roku 2023 registrováno přes 240 výrobců potravin 

s více než 2100 výrobky. Dále zde bylo registrováno 24 

výrobců krmiv a 15 chovatelů prasat a selat. Seznam 

všech výrobců potravin, krmiv a chovatelů je uveden 

v přehledu níže. 

České cechovní normy 

VÝROBCE KOMODITA VÝROBCE VÝROBCE

Mléko a mléčné výrobky AGRAS Bohdalov, a.s.

Agro Podlesí, a.s.

AGROMER s.r.o.

BOHEMILK, a.s.

Družstvo Vysočina

Ekomilk a.s.

Eligo a.s.

Farma Bláto, s.r.o.

Hollandia Karlovy Vary, s.r.o.

Choceňská mlékárna s.r.o.

Jaroměřická mlékárna, a.s.

KORA produkt, s.r.o.

Laksyma, a.s.

MADETA a.s.

Martin Kyral

Meclovská zemědělská, a. s.

Mlékárna Čejetičky, spol. s r.o.

Mlékárna Olešnice a.s.

Mlékárna Pragolaktos, a.s.

Mlékárna Stříbro s. r. o.

Mlékárna Valašské Meziříčí, spol. s r.o.

Moravia Lacto a.s.

NET PLASY, spol. s r.o.

OLMA, a.s.

Pavel Sotona

PLEMENÁŘSKÉ SLUŽBY a.s.

POLABSKÉ MLÉKÁRNY a.s.

Ranch Březenecká, s.r.o.

Selekta Pacov, a.s.

Simabelle s.r.o.

Sir Bohemia, s.r.o.

TANY, spol. s r.o.

Věra Bulvová

ZD Březina nad Jizerou, družstvo

ZEA Rychnovsko a.s. 

Zemědělská výroba Heřmanský s.r.o.

Zemědělské obchodní družstvo Kolný

Zemědělské družstvo Černovice u Tábora

Zemědělské družstvo Kožichovice, družstvo

Zemědělské družstvo Velké Svatoňovice

Zemědělsko-obchodní družstvo Žichlínek

ZOD Borovany
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VÝROBCE KOMODITA VÝROBCE VÝROBCE

Maso a masné výrobky AGRO – Měřín, obchodní společnost s.r.o.

Agrofyto, spol. s r.o.

ALIMPEX-MASO, s.r.o.

Andrea Bočanová

ANTONI CZ s.r.o.

Beskydské uzeniny, a.s.

BIVOJ a.s.

Blanka Kloudová - řeznictví uzenářství

BURGR JAKO KRÁVA s.r.o

Družstevní jatka Sádek, družstvo

Družstvo Džbány

Farma Benátky s.r.o.

Farma Šidlákov s.r.o.

FARMA Zdeněk Netrh s.r.o.

Fox Meadows.r.o.

Gril servis s.r.o.

Gustav Kotajny

CHOVSERVIS, a.s.

Jan Landa

Jaromír Dvořák

Jaroslav Bareš

Jaroslav Zajíček

Jatka Šebkovice, s.r.o.

Jatky Bučovice, s.r.o.

Jolana Bergmanová

Josef B E D Ř I C H spol. s r.o.

Josef Lukáš

JUSTMEAT s.r.o.

Kaufland Česká republika, v.o.s. – Masozávod

KMOTR-Masna Kroměříž, a. s.

Kostelecké uzeniny, a.s.

Krahulík - MASOZÁVOD Krahulčí, a.s.

Kristýna Grundová

KSZ s.r.o.

LE & CO - Ing. Jiří Lenc,s.r.o.

Ligurský, s.r.o.

Lukáš Chvosta

MAJER-ŘEZNICTVÍ A UZENÁŘSTVÍ s.r.o.

MASNA ELVA s.r.o.

Maso Brejcha, a.s.

Maso Jičín s.r.o.

MASO UZENINY PÍSEK a.s.

MASO WEST s.r.o.

MASOEKO s.r.o.

Masoma Klemensová, s.r.o.

Maso-závod Hovorany, spol. s r.o.

Matagro s.r.o.

Mgr. Pavel Tlapák

Mgr. Petra Strnad

MP Krásno, a.s.

Náhlík a Náhlík, s.r.o.

Pavel Červenka

Pavel Šmidrkal

PEJSKAR a spol. s r.o.

Ponnath ŘEZNIČTÍ MISTŘI, s.r.o.

PRANTL Masný průmysl s.r.o.

PRIMA DELIKA s.r.o.

RAVY CZ a.s.

Řeznictví H+H, s.r.o.

ŘEZNICTVÍ SLOUPNICE s.r.o.

Řeznictví Singer s.r.o.

Řeznictví Stejskal s.r.o.

Selekta Pacov, a.s.

Stanislav Chvapil

Statek HEMERA-ČESTR s.r.o.

Statek Netěchovice

Steinhauser, s.r.o.

TANY, spol. s r.o.

Tomáš Lajza

Uzeniny a lahůdky Sláma s.r.o.

Uzeniny Příbram, a.s

VÁHALA a spol. s r.o. výroba a prodej

VETLABFARM s.r.o.

Vsacko Hovězí a.s.

Zdeněk Pašek

ZEA Rychnovsko a.s.

Zemagro, spol. s r.o.

Zemědělská a.s.Krucemburk,akciová

Zemědělské obchodní družstvo Kolný

Zemědělsko-obchodní družstvo Žichlínek

Zvěřina BERBERA s.r.o.

ZVOZD „Horácko“ družstvo

Zemědělská a.s.Krucemburk,akciová  

společnost

Zemědělsko-obchodní družstvo Žichlínek

Zdeněk Pašek

ZVOZD „Horácko“ družstvo

Zvěřina BERBERA s.r.o.



23

727

VÝROBCE KOMODITA VÝROBCE VÝROBCE

Drůbežářský závod Klatovy, a.s

Jmbrojler Vacanovice s.r.o

ADÉLKA a.s.

Firma FAULHAMMER s.r.o.

Bidfood Kralupy s.r.o

Fjord Bohemia s.r.o.

Orkla Foods Česko a Slovensko a.s.

PT servis konzervárna spol. s r.o.

Ramdam s.r.o.

RUDOLF JELÍNEK, a.s.

ADÉLKA a.s.

ADVENI MEDICAL, spol.s r.o.

BEAS,a.s.

ENPEKA a.s.

Globus ČR, v.o.s.

HAVLÍK-OPAL,s.r.o.

AG MAIWALD a.s.

ČESKÁ VEJCE CZ, a.s.

ČESKÁ VEJCE FARMS, s.r.o.

AG MAIWALD a.s.

ČESKÁ VEJCE CZ, a.s.

ČESKÁ VEJCE FARMS, s.r.o.

Crystalis s.r.o.

FONTANA WATERCOOLERS, s.r.o

RABBIT Trhový Štěpánov a.s.

Vodňanská drůbež, a. s

Ing. Jiří Pekárek

MJM agro, a.s.

SVOBODA – výroba domácích knedlíků s.r.o

WHALLEY a.s.

JIZERSKÉ PEKÁRNY spol. s r.o.

MELITES, spol. s r.o.

PAC Hořovice s.r.o.

PECUD v.o.d. Žandov

PENAM, a.s.

Pekárna Racek, s.r.o.

DRUKO STŘÍŽOV, s.r.o.

OVUS - podnik živočišné výroby, spol s r.o.

Podnik pro výrobu vajec v Kosičkách, s.r.o.

DRUKO STŘÍŽOV, s.r.o.

OVUS - podnik živočišné výroby, spol s r.o.

Podnik pro výrobu vajec v Kosičkách, s.r.o.

ŠUMAVSKÝ PRAMEN, a.s.

Zemědělská a.s. Vysočina

Pekárna Srnín s.r.o.

Pekárna Srnín s.r.o.

TESCO Stores ČR a.s.

TYČINKY s.r.o.

RNDr. Martin Tichý

TESCO Stores ČR a.s.

TYČINKY s.r.o.

PROAGRO Nymburk a.s.

Statek Slapy, družstvo

ZLATÁ VEJCE, a.s.

PROAGRO Nymburk a.s.

Statek Slapy, družstvo

ZLATÁ VEJCE, a.s.

Drůbeží výrobky 

Mlýnské výrobky

Ryby a výrobky z nich

Hotové pokrmy

Těstoviny

Alkoholické nápoje 

Pekařské výrobky

Vejce a výrobky z nich

Lahůdkářské výrobky

Nealkoholické nápoje

FRIGOEXIM spol.s r.o.

Rybářství Chlumec nad Cidlinou,a.s.
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Carla spol. s r.o.Čokoláda a čokoládové  
bonbony

Orkla Foods Česko a Slovensko a.s

PT servis konzervárna spol. s r.o.

František Král organic s.r.o.

JASANKA s.r.o.

SAMIR KYSANÉ ZELÍ s.r.o.

Josef Fabičovic

Zpracované ovoce a zelenina

Ovoce, zelenina, brambory

AGRA GROUP, a. s.

Agro Odersko, a.s.

Agropodnik Košetice, a.s.

Bronislava Scheidelová

Česká zemědělská univerzita v Praze

ČESKÝ MÁK s. r. o.

DZS Struhařov a.s.

Farma Černý s.r.o.

František Pospíšil (Dvůr Mezholezy)

Ing. Martin Pilař

IBK TRADE a.s.

Ing. Petr Klečka

Ing. Tomáš Kasal

IREKS ENZYMA s.r.o.

Jan Peca

Jiří Caha

Jiří Marek

K-Servis Praha, a.s.

LUPOFYT, s.r.o.

Miroslav Daňhel s.r.o.

OLPEJA s.r.o.

Petr Kubát

RAKOCHMEL s.r.o.

ROLS Lešany, spol. s r.o.

SEEDCLEAN s.r.o.

Sibagro spol. s r.o.

Statek Domašín a.s.

Úněšovský statek a.s.

UNIAGRIS Pěnčín, a.s.

Vladimír Pokorný

VOG, s.r.o.

VOPOL a.s.

Zemědělská výroba Heřmanský s.r.o.

ZD Klenovice na Hané, družstvo

Zemědělské družstvo Bašnice

Zemědělské družstvo Netřebice

Zemědělské družstvo Dolní Újezd

Zemědělská a.s. Krucemburk

Zemědělská společnost Chrášťany s.r.o.

Zemědělsko-obchodní družstvo Žichlínek

ZEVYRA Obdržálek s.r.o.

Olejnatá semena a výrobky  
z nich

LYCKEBY AMYLEX, a.s.Škrob

1.zemědělská a.s. Chorušice akciová společnost

AFEED, a.s.

Agrovýkup, a.s.

Cerea, a.s.

DOČEŠ a.s.

FIDES AGRO, spol. s.r.o.

FREMIS, a.s.

HANSA C.B. spol. s.r.o.

Míchárna Ubušínek, spol. s.r.o.

Primagra, a.s.

Rabbit Chotýšany a.s.

RenoFarma Troubky, a.s.

Tekro, spol. s r.o.

Trouw Nutrition Biofactory

VETAMIX s.r.o.

VKS Pohledští Dvořáci a.s.

ZEA Sedmihorky, spol. s.r.o.

Zemědělské družstvo Senice na Hané

Zemědělské služby Dynín, a.s.

Zemědělské zásobování  

a nákup Strakonice a.s.

Zemědělské zásobování Plzeň a.s.

ZENAP Trhové Sviny s.r.o.

ZETEN spol. s.r.o.

ZZN Pelhřimov a.s.

Krmiva
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AGROFARM, a.s.

ANIMO Žatekc, a.s.

BOHEMIA VITAE JINDŘICHŮV HRADEC a.s.

CBS - Czech Breeding Services s.r.o.

FARMA Staré Město s.r.o.

I N T E G R O a.s.

JHYB s.r.o.

LIPRA PORK, a.s.

Lubská zemědělská, a.s.

PROAGRO Nymburk a.s.

SELMA a.s.

SPV Pelhřimov, a.s.

UNIAGRA spol. s.r.o.

Zemědělské družstvo "Skalka"

Zemědělsko-obchodní družstvo Žichlínek

Chovatelé

Normy navržené v rámci projektu reformulace – QK1910100 Vliv reformulace na trvanlivost  
a fyzikálně-chemické vlastnosti potravinářských výrobků

Mléčné výrobky Neochucený bílý sýr s reformulovaným obsahem soli

Neochucený čerstvý sýr s reformulovaným obsahem soli

Sýr eidamského typu s reformulovaným obsahem soli

Sýr s plísní uvnitř hmoty s reformulovaným obsahem soli

Masné výrobky Gothajský salám s reformulovaným podílem soli

Salám Junior s reformulovaným podílem sol

Špekáčky s reformulovaným podílem soli

Pekařské výrobky Tmavý chléb severského typu se zákvasou

Pekařský výrobek z třené hmoty bez náplně světlý, s vlákninou a sníženým obsahem tuku

Vánočka se sníženým obsahem tuku

Veka s přídavkem pšeničného kvasu

Normy navržené výrobci

Ghí – přepuštěné máslo

Sušené ovoce

Obalovaný květák

Uzený česnek

Sušení léčivé rostliny v biokvalitě pro čajové koření

Slunečnicová semínka, loupaná, nepražená

NOVÉ NÁVRHY CECHOVNÍCH NOREM

Hodnotící komise Českých cechovních norem, reprezentu-

jící široké spektrum odborníků z různých sektorů, se v roce 

2023 sešla pouze jednou a to 26. září.2023. Setkání pro-

bíhalo prezenčně a jeho hlavním zaměřením byla revize 

a aktualizace stávajících norem a projednání nových ná-

vrhů norem. Důraz byl kladen na zohlednění nových tech-

nologických trendů a tržních potřeb, na způsoby, jak při-

způsobit normy, aby odrážely nejnovější vědecké poznatky 

a zároveň byly flexibilní a přístupné pro široké spektrum 

výrobců a také na udržení vysokých standardů kvality pro-

duktů, což je klíčové pro udržení důvěry spotřebitelů. Kon-

krétně byly projednány normy „Šunka nejvyšší jakosti“ 

a „Šunka výběrová“, jejichž navržené úpravy byly schvále-

ny. Dále pak byly projednány nově navržené normy, které 

navrhli sami výrobci a dále normy, které vznikly v rámci 

projektu reformulace – QK1910100. Hodnotící komise pro-

šla všechny uvedené návrhy, jejichž kompletní seznam je 

uveden níže, a doporučila jejich postoupení sekcím PK ČR 

k prodiskutování, doplnění a případnému zakomponování 

do norem již schválených. 

V roce 2023 vznikla také hodnotící komice pro výrobce kr-

miv a chovatele. Tato komise se sešla jednou a to 21. září 

2023. Na setkání byl prodiskutován systém Českých ce-

chovních norem a způsob vzájemné spolupráce.
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Cena Potravinářské komory ČR o nejlepší inovativní potravinářský výrobek

Soutěž Cena Potravinářské komory ČR o nejlepší ino-

vativní potravinářský výrobek si i v roce 2023 udržela 

svůj význam a přilákala mnoho účastníků. Do soutěže 

bylo přihlášeno 40 výrobků od 23 výrobců a hodnocení 

proběhlo v několika kategoriích. Mezi ně patřily refor-

mulace roku, bezpečnost a kvalita potravin, potraviny 

pro zvláštní výživu a nově i kategorie evropská inovace.

Výrobci se dělili na velké/střední podniky a malé/

mikropodniky. V kategorii reformulace roku v kategorii 

velké podniky vyhrál BEAS a.s. s dýňovo-ořechovým 

chlebem s vlákninou. V kategorii bezpečnost a kvalita 

potravin uspěl mezi velkými podniky výrobek banáno-

vého chlebíčku od Albert Česká republika s.r.o. Mezi 

oceněné produkty se zařadily i Kostelecké uzeniny a.s., 

Kitl s.r.o., MADETA a.s., Mlékárna Hlinsko a.s., Danone 

a.s., Kaufland Česká republika v.o.s. a firma Cambodian 

s.r.o. s lyofilizovaným kampotským pepřem v kategorii 

mikropodniků. Speciální ocenění bylo uděleno SEMIX 

PLUSO spol. s r.o. za přístup k inovacím a Kitl s.r.o. za 

obnovu tradice Vratislavické kyselky.

Hodnotící komise ocenila nejen kvalitu a inovativní 

přístup, ale i zapojení společností do propagace svých 

výrobků a otevřenost novým trendům. Soutěž předsta-

vuje pro účastníky příležitost k prezentaci jejich produk-

tů široké veřejnosti.

Cena Potravinářské komory ČR za nejlepší inovativ-

ní výrobek byla za rok 2023 odbornou komisí udělena 

následovně:

CENA POTRAVINÁŘSKÉ KOMORY ČR ZA NEJLEPŠÍ INOVATIVNÍ VÝROBEK BYLA ZA ROK 2021 ODBORNOU POROTOU UDĚLENA NÁSLEDOVNĚ: 

  a) Reformulace roku  

(v kategorii se zúčastnily jen střední a velké podniky)

jako nejlepší výrobek byla vyhodnocena skupina výrobků 

Albert Česká republika, s.r.o 

Mlynářská řada pečiva zahrnující:

Chléb mlynářský žitný 500 g

Rohlík mlynářský žitný 60 g

Mlynářská veka 400 g

dále byly oceněny společnosti s výrobky:

BEAS, a.s. (skupina) 

Koláč light s tvarohovo-jablečnou náplní

Koláč light s tvarohovo-ovocnou náplní

Beskydské uzeniny, a.s. 

Dušená šunka se sníženým obsahem soli

Beskydské uzeniny, a.s.    

Šunkové párky se sníženým obsahem soli

Emco spol. s r.o. 

Super Emcotella 200 g

Mattoni 1873 a.s. 

Dobrá voda citron máta

Nestlé Česko s.r.o.    

Nestlé Fitness Honey & Almond cereální tyčinka 23,5 g

  b) Bezpečnost a kvalita potravin  

MIKROPODNIK A MALÝ PODNIK

jako nejlepší byla oceněna společnost s výrobkem: 

TILAPIA s.r.o.     

Rybí kuličky

Další výrobek nebyl oceněn
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STŘEDNÍ A VELKÝ PODNIK

jako nejlepší výrobek byl vyhodnocen výrobek

Uzeniny Příbram, a.s.    

Vyzrálý steak z vepřové krkovice

Vyzrálý steak z vepřové pečeně

dále byly oceněny společnosti s výrobky:

Lidl Česká republika v.o.s.

Proteinové chlebíčky čočkovo-kukuřičné

Proteinové chlebíčky čočkovo-rýžové

Lidl Česká republika v.o.s.

Boxino karamel

Boxino kakao

Kostelecké uzeniny a.s.    

Plněná krkovička s rozmarýnem

Zapékací rolka se špenátem a sýrem

Zapékací rolka se šunkou a sýrem

MADETA a.s.     

Jihočeské žervé křen

MASO UZENINY POLIČKA, a.s.   

Hovězí svíčková steak

Vepřová pečeně vázaná s kořením

Vepřové koleno vázané s kořením

Mlékárna Hlinsko, a.s.    

Tatra Mlsni.si Vla kakaové s višněmi

Tatra Mlsni.si Vla s vanilkovou příchutí s jahodami

OLMA, a.s.

Carte d´Or Bluberry-Cheesecake (dezert ze zakysané   

smetany; borůvka-příchuť cheesecake

Carte d´Or Black Cocoa-Coconut (dezert ze zakysané 

smetany; kokos s černým kakaem-kokos)

Carte d´Or Salted Caramel (dezert ze zakysané smetany; 

karamel - slaný karamel)

Carte d´Or Stracciatella (dezert ze zakysané smetany; 

čokoláda - Stracciatella)

PENAM, a.s.     

Ovesný chléb

UNITED BAKERIES a.s.    

BAKER STREET 08 (chléb)

Dále komise doplnila již v 8. ročníku soutěže oceněnou 

skupinu klíčených luštěnin, obilovin a pseudoobilovin 

společnosti SEMIX PLUSO, spol. s r.o.  o výrobky při-

hlášené do 9. ročníku:

Klíčené cizrnové lupínky

Klíčené hrachové lupínky

Klíčené čočkové lupínky 

 Potraviny pro zvláštní výživu 

MIKROPODNIK A MALÝ PODNIK

jako nejlepší výrobek byl vyhodnocen výrobek: 

Bezlepková Anežka/MVDr. Pavel Vašut  

Bezlepkový frgál s hruškovou náplní

dále byly oceněny společnosti s výrobky:

Bezlepková Anežka/MVDr. Pavel Vašut   

Bezlepkový rohlík

STŘEDNÍ A VELKÝ PODNIK

jako nejlepší výrobek byl vyhodnocen výrobek: 

 IREKS ENZYMA s.r.o.     

Bezlepkový dalamánek Déčko Plus

dále byly oceněny společnosti s výrobky:

Danone, a.s.

ALPRO high protein sójový nápoj slaný   karamel

SEMIX PLUSO, spol. s r.o.

Kaše z klíčeného ovsa a quinoy s kakaovými boby 

a datlemi bez lepku

SEMIX PLUSO, spol. s r.o. 

Veganský burger 250 g
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PROJEKTY S FINANČNÍM PŘÍSPĚVKEM EU

No. 101000613 

FOODSAFETY4EU je tříletý 

projekt financovaný z progra-

mu HORIZON 2020, který si 

klade za cíl vytvořit víceúrov-

ňovou platformu pro výměnu znalostí a spolupráci mezi 

různými aktéry systému bezpečnosti potravin v Evropě. 

Projekt, zahájený v lednu 2021, se zaměřuje na snížení 

fragmentace v oblasti bezpečnosti potravin a podporu 

interakce mezi klíčovými aktéry včetně výzkumných or-

ganizací, kontrolních orgánů a veřejnosti.

FOODSAFETY4EU představuje strategickou iniciativu 

směřující k aktivnějšímu a kooperativnějšímu přístupu 

k řešení otázek bezpečnosti potravin v Evropě. Cílem pro-

jektu je rozvíjet digitální nástroje a znalostní základnu, 

která umožní efektivní sdílení informací a společný vý-

voj politik mezi všemi zainteresovanými stranami. Kon-

sorcium, jehož je součástí i Potravinářská komora Čes-

ké republiky a další čeští partneři, pracuje na vytvoření 

sítě, která podpoří Evropskou komisi a Evropský úřad 

pro bezpečnost potravin (EFSA) v řešení klíčových vý-

zev a formulaci doporučení pro budoucnost. Platforma 

FoodSafety4EU také usiluje o zvýšení důvěry veřejnosti 

v potravinový systém prostřednictvím transparentní ko-

munikace a přístupu k aktuálním datům a výzkumným 

poznatkům. Evropské fórum pro bezpečnost potravin 

bude sloužit jako centrální bod pro koordinaci spoluprá-

ce a zajištění udržitelného dialogu mezi vědou, politikou 

a společností, posilující tak celoevropský přístup k hod-

nocení rizik a komunikaci o riziku.

Více informací o projektu naleznete na webu FoodSafe-

ty4EU.

No. 101083961 

LIKE-A-PRO (From Niche to 

mainstream – alternative pro-

teins for everybody and everywhere)

LIKE-A-PRO, podporovaný EU v rámci programu Horizon 

2020, usiluje o transformaci stravovacích návyků v Evro-

pě směrem k zdravější a udržitelnější výživě. Zaměřuje 

se na vývoj potravinářských produktů z alternativních 

proteinových zdrojů, včetně rostlinných, mikrobiálních 

a hmyzích bílkovin, s cílem začlenit je do běžné spotřeby.

Projekt LIKE-A-PRO cílí na zavedení alternativních pro-

teinů do hlavního proudu spotřebitelského trhu. Tento 

čtyřletý projekt pracuje na vývoji 16 nových produktů 

z různých proteinových zdrojů, s důrazem na jejich chut-

nost, texturu a udržitelnost. V úzké spolupráci s více než 

25 tisíci občany a komunitními aktéry z celé Evropy pro-

jekt LIKE-A-PRO zkoumá a řeší potřeby a preference spo-

třebitelů v oblasti alternativních proteinů. Koordinovaný 

Technologickým centrem pro inovace v agropotravinář-

ském sektoru ve Španělsku, spojuje projekt 42 partnerů 

z celého hodnotového řetězce, od výrobců proteinů po 

vývojáře produktů a kulinářská centra. Cílem je učinit al-

ternativní proteiny dostupnými a přijatelnými pro všech-

ny demografické skupiny a podporovat jejich přechod do 

každodenní spotřeby v různých geografických oblastech. 

Projekt LIKE-A-PRO tak přispívá k rozšíření záběru alter-

nativních proteinů a podporuje udržitelnější a zdravější 

výživové možnosti pro evropské občany.

Více informací o projektu je na webu like-a-pro.eu.

No. 101061023 

PLANEAT (Food systems transformation towards heal-

thy and sustainable dietary behaviour)

Projekt PLANEAT se zaměřuje na 

transformaci evropského potra-
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vinového systému směrem k udržitelnějšímu a zdra-

vějšímu stravování. Skrze transdisciplinární přístup 

a spolupráci s klíčovými aktéry potravinového řetězce, 

spotřebiteli a tvůrci politik se projekt snaží o vytvoření 

vhodnějšího potravinového prostředí a podporu zdravěj-

ších stravovacích návyků.

PLANEAT přináší inovativní přístup k transformaci 

potravinových systémů v EU, kde spoluvytváří data a in-

tervence ve spojení s 9 „živými laboratořemi“ a jednou 

politickou laboratoří. Tento čtyřletý projekt se zaměřuje 

na zmapování a analýzu stravovacích zvyklostí různých 

skupin obyvatelstva, identifikuje faktory ovlivňující diet-

ní chování a vyvíjí databáze a metodologie pro skutečné 

nákladové účetnictví na stravovací návyky. Cílem je snížit 

negativní dopady současného potravinového systému 

na klima, životní prostředí a zdraví a přispět k udržitel-

nější budoucnosti potravinového systému v Evropě.

Další informace naleznete na planeat-project.eu.

No. 101084180  

NOVAFOODIES (Demonstration of 

innovative functional food production 

systems based on a sustainable value 

chain of marine and freshwater raw 

materials for conscientious European consumers))

NOVAFOODIES se zaměřuje na inovace ve výrobě funkč-

ních potravin z udržitelných mořských a sladkovodních 

surovin. EU financovaný projekt se snaží o ekonomicky 

výhodné produkce ryb, mikroa makrořas s minimálním 

dopadem na přírodní ekosystémy a představuje metody 

jako je sušení řas pomocí mikrovln a vývoj biorafinerie 

pro získání funkčních extraktů.

NOVAFOODIES, zahájený v květnu 2023, spojuje  

28 partnerů včetně výzkumných organizací a průmyslo-

vých subjektů, aby vyvinul a demonstroval inovativní 

systémy produkce. Cílem je ukázat nákladově efektivní 

a udržitelné procesy produkce a rozšířit použití alter-

nativních proteinů v potravinářství. Projekt vyvíjí nové 

funkční produkty a technologie, které budou podporovat 

udržitelný rozvoj a posílit udržitelné potravinové systé-

my v EU, a zároveň zlepšit dostupnost a přijatelnost těch-

to produktů pro evropské spotřebitele.

Další informace o projektu jsou na webu novafoodies.eu.

No. 101084222   

WASTELESS (Waste quantification solutions to limit  

environmental stress)

Projekt WASTELESS, podpořený EU, se zaměřuje na 

vývoj inovativních 

nástrojů pro měření 

a snižování potravi-

nových ztrát a odpadu, podporující přechod k cirkulární 

ekonomice. Definuje harmonizovaný metodologický rá-

mec a stanovuje standardy pro sběr dat, s cílem formu-

lovat udržitelné politiky a obchodní strategie ke snížení 

environmentálního stresu.

Projekt WASTELESS, financovaný EU na období 2023-

2025, představuje ambiciózní snahu o transformaci po-

travinářského průmyslu směrem k cirkulární ekonomice. 

V centru pozornosti je vývoj a aplikace metod a nástrojů 

pro efektivní kvantifikaci, monitorování a snížení potra-

vinových ztrát a odpadů. Projekt se opírá o bottom-up 

přístup, začínající od vytvoření harmonizovaného me-

todologického rámce, který by měl vést k definování 

standardů pro sběr a hodnocení dat. Skrze spolupráci 

mezi akademickými institucemi, průmyslovými partnery 

a tvůrci politik, WASTELESS usiluje o vytvoření udrži-

telných obchodních strategií a politik, které budou pod-

porovat snižování potravinového odpadu a zvyšování 

efektivnosti využívání zdrojů. Projekt si klade za cíl nejen 

snížit environmentální dopad potravinářského průmy-

slu, ale i přispět k větší socioekonomické udržitelnosti 

a zdraví evropské populace. Důraz je kladen na inovativ-

ní procesy a technologie, jakož i na vývoj nástrojů a plat-

forem pro podporu rozhodovacích procesů v celém po-

travinovém řetězci.

Další informace jsou k dispozici na webu 

wastelesseu.com.
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 Česká 
 technologická platforma 
 pro potraviny 

Česká technologická platforma pro 

potraviny (ČTPP) ustavená v roce 

2006 sdružuje průmyslové podniky, 

sektorové organizace, prvovýrobce, 

výzkumné instituce, spotřebitelské 

organizace a orgány veřejné správy 

za účelem vytváření společných 

vizí, zejména pro výzkum, 

v potravinářském sektoru. 

�
Ing. Miroslav Koberna, CSc., 

místopředseda řídícího výboru
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ČTPP od počátku vychází z aktivit a cílů Evropské techno-

logické platformy FOOD FOR LIFE, jejímž je Potravinář-

ská komora ČR zakládajícím členem a mezi které patří: 

• podporovat udržitelný, úspěšný a konkurenceschop-

ný český agro-potravinářský průmysl;

• zajišťovat širší zaměstnanost a podnikatelské příleži-

tosti pro Českou republiku a celou Evropu;

• zajišťovat, aby se zdravá volba stala pro spotřebitele 

snadnou volbou;

• poskytovat oporu regulaci a podporovat vytváření po-

litiky na národní i regionální úrovni;

• přispívat k udržitelnému rozvoji v tuzemsku i v Evropě;

• rozšiřovat schopnost českého a evropského agro-po-

travinářského průmyslu vytvářet a využívat tržní seg-

menty, které jsou méně citlivé na cenovou konkurenci;

• podporovat přístup „Od farmy po vidličku“ přidávající 

hodnotu podél potravinového řetězce. 

Mezi další cíle patří zajišťovat účinnou a udržitelnou in-

terakci mezi všemi zainteresovanými stranami, prezen-

tovat nově definovaný Strategický výzkumný a inovační 

plán (SRIA) pro inovační potravinářskou výrobu, nabízet 

plán implementace, který bude zahrnovat mobilizaci 

zdrojů na podporu celoevropského výzkumu, školení, 

vzdělávání a šíření poznatků na bázi spolupráce, vytvářet 

u spotřebitelů větší důvěru v potraviny a potravinářské 

výrobky, významně snižovat náklady na potraviny přispí-

vající ke zlepšení zdraví populace, rozšiřovat dlouhodobé 

pracovní příležitosti v rámci českého a evropského potra-

vinářství.

K naplňování těchto cílů přijímá ČTPP každoročně plán 

práce, jehož obsahem je naplňování společné vize České 

technologické platformy pro potraviny spolu s dalšími 

zainteresovanými stran z agro-potravinářského průmys-

lu a souvisejících odvětví, včetně maloobchodu, výzkum-

ných institucí, regulačních orgánů a spotřebitelských 

organizací. Dlouhodobý akční plán vycházející z této vize 

zahrnuje veřejné a soukromé aktivity na poli výzkumu 

a vývoje, školení, výuky, budování kapacit, řízení inovací 

a požadovaných zařízení. ČTPP pracuje s rozsáhlými ko-

munikačními aktivitami se všemi zainteresovanými čle-

ny i nečleny platformy (instituce, firmy apod.) a se spo-

třebiteli s cílem sjednocení informací a doporučení pro 

spotřebitele. ČTPP podporuje výzkum, který zvýší důvěru 

spotřebitele k potravinám, sníží národní a regionální vý-

daje na zdravotnictví, přispěje k výrobě potravin, která 

je ekonomicky, ekologicky i sociálně udržitelná. ČTPP se 

v tomto směru opírá o komunikační nástroje, kterými 

jsou její webové stránky, časopis Svět potravin, Poraden-

ské centrum projektů a Skupina pro efektivní komunika-

ci. Aktivní je rovněž v oblasti účasti na schvalovacích, 

administrativních a rozhodovacích procesech spojených 

s podporou podnikání a výzkumu poskytovanou státními 

a jinými institucemi

V oblasti výzkumu navazuje ČTPP na priority stanove-

né Evropské technologické platformy (ETP) „FOOD FOR 

LIFE“, která stanovila obecný rámec pro potravinářský 

výzkum. Obsah jednotlivých dokumentů ČTPP se postup-

ně objevuje v řadě strategických záměrů a zásadní je, že 

se stává partnerem řady významných institucí a jako ne-

opominutelný partner vystupuje např. také v koncepci 

zemědělství a potravinářství.  

Díky národní podpoře poskytované ČTPP minister-

stvem zemědělství od roku 2008 se daří realizovat pu-

blikační a komunikační výstupy. Kromě ucelené řady 

materiálů ETP a ČTPP byla publikována řada materiálů 

pracovních skupin a ČTPP sama se propaguje zejména 

v časopise CZ Test, v němž má prostor pro informování 

nejširší veřejnosti o své činnosti. Významný byl i podíl 

v účasti na seminářích a konferencích v průběhu roku, 

který trvale zvyšuje povědomí o ČTPP u relevantních 

osob stejně tak jako informace zajišťované na samostat-

ných webových stránkách ČTPP na adrese www.ctpp.cz.

ČTPP aktivně spolupracuje s Odborem pro vědu a vý-

zkum Ministerstva zemědělství při přípravě materiálů 

v rámci Koncepce výzkumu, vývoje a inovací Minister-

stva zemědělství na období 2023-2032 a s Akademií 

zemědělských věd se podílela na formulování priorit 

a směrů potravinářského výzkumu, které byly minister-

stvem i Radou vlády přijaty nebo se Sekcí pro vědu, vý-

zkum a inovace HK ČR.  

Bohužel přenos a realizace priorit prostřednictvím 

setkání vedení ČTPP s ministrem zemědělství i na další 

sektorová ministerstva s odpovědností v oblasti potra-

vinářské výroby a spotřeby nám v poslední době vázne, 

což je způsobeno nezájmem současné vládní garnitury 

o podporu rozvoje potravinářského průmyslu. ČTPP má 

rovněž svého zástupce v poradních a hodnotitelských ko-

misích Ministerstva zemědělství České republiky činných 

v oblasti vědy a výzkumu, ale bohužel po razantním ome-
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zení inovačních podpor pro zpracovatelský sektor, není 

moc co hodnotit.

V roce 2008 ustavený vědecký výbor ČTPP, korespon-

dující s výborem pro vědu a výzkum komory, na jehož 

činnosti se podílejí přední potravinářští odborníci z vý-

zkumných ústavů a vysokých škol, intenzivně pracuje na 

širším zapojení ČTPP a jejích odborníků do evropských 

struktur ať již v ETP nebo v programu HORIZON 2020. 

Rovněž tak jsou zástupci ČTPP zapojeni do hodnotících 

procesů programu zemědělského výzkumu KUS – ZEMĚ 

II. Priority ČTPP v roce 2023 byly stanoveny následovně:

Priorita A – Potraviny a zdraví

• Reformulace potravin 

• Komoditní témata (maso, mléko, obiloviny)

• Pracovní skupina Alkohol zodpovědně

• Pracovní skupina pro mléko

• Pracovní skupina pro maso

• Pracovní skupina Obiloviny v lidské výživě

• Výbor pro výživovou politiku - Platforma pro reformulace

Priorita B – Kvalita potravin 

• Membránové procesy.

• České cechovní normy.

• Technologie v potravinářství

• Výbor pro kvalitu potravin 

Priorita C – Potraviny a spotřebitel 

Priorita D – Bezpečnost potravin a důvěra spotřebitele

• Antibiotika v potravinách

• Bezpečnost potravin

• Problémové nutrienty a alkohol 

• Výbor pro bezpečnost potravin a důvěru spotřebitele

Priorita E Udržitelná produkce potravin

• Dvojí kvalita

• Potravinový odpad a plýtvání potravinami

• Udržitelná výroba a spotřeba

• Platforma pro alternativní potraviny a nápoje

• Výbor pro udržitelnou a etickou produkci

• Ad hoc pracovní skupina k ochraně masa a masných 

výrobků – Platforma pro alternativní potraviny a nápoje

Priorita F – Řízení potravinového řetězce

• Výchova dětí ke zdravému životnímu stylu „V rytmu 

zdraví“

• Informování spotřebitele a testy potravin „CZ Test“

• Aktivity na sociálních sítích

STUDENTSKÁ SOUTĚŽ

Dne 21. června 2023 se konalo národní kolo 4. ročníku 

soutěže „Studenti pro kvalitu potravin“. Studenti z růz-

ných vysokých škol měli příležitost prezentovat své 

výzkumné práce před odbornou komisí sestavenou 

z renomovaných akademiků a profesionálů z oblasti po-

travinářství.

Členy hodnotící komise byli:

• doc. Ing. Aleš Rajchl, Ph.D. (VŠCHT), předseda komise

• Ing. Magdaléna Hrubá (PK ČR)

• Ing. Jana Zemanová, Ph.D. (AF MENDELU)

• doc. Ing. Pavel Smetana, Ph.D. (JČU)

• prof. Ing. Lenka Kouřimská, Ph.D. (ČZU)

• Mgr. Barbora Havelková, Ph.D. (VETUNI)

Národního kola 4. ročníku soutěže se zúčastnili postupu-

jící studentky a student ze školních kol. V rámci vlastního 

průběhu národního kola dostali soutěžící 10 minut na pre-

zentaci práce a následovala krátká diskuze. Po ukončení 

prezentací členové hodnotící komise nahlásili pořadí sou-

těžících a na jejich základě bylo vytvořeno celkové pořadí.

Výsledky soutěže:

1. místo získala Eliška Havlanová z Vysoké školy chemic-

ko-technologické v Praze, která byla oceněna za svůj 

příspěvek na téma „Chemická bezpečnost chilli koře-

ní“ s odměnou ve výši 20 000 Kč.

2. místo bylo uděleno Simoně Prachařové z České země-

dělské univerzity v Praze za práci „Inovace fermentova-

ného výrobku z kozího mléka“, s odměnou 12 000 Kč.

3. místo obdržela Anna-Běla Sýkorová, také z České ze-

mědělské univerzity v Praze, za studii „Necílová 1H 

NMR analýza salátů z akvaponických a hydroponic-

kých kultivačních systémů“ a byla odměněna částkou 

6 000 Kč.

Všichni soutěžící obdrželi certifikát za účast v národním 

školním kole 4. ročníku soutěže. Studenti umístění na 

prvních třech místech získali certifikát za umístění. Všichni 

vítězové i účastníci mají dále nárok na finanční odměnu. 
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Poradní skupina

Zástupci státních institucí
a dozorových orgánů

Plenární zasedání

Řídící výbor

Komunikace, školení  
a transfer technologií

Sekretariát

Poradenské  
centrum projektů

Výbor pro vědu, 
výzkum a inovace

Priorita F
Řízení 

potravinového 
řetězce

Priorita E
Udržitelná pro-

dukce
potravin

Priorita D
Bezpečnost

potravin

Priorita C
Potraviny  

a spotřebytel

Priorita B
Kvalita 

potravin

Priorita A
Potraviny 
a zdraví

Podrobné informace naleznete na webových stránkách platformy www.ctpp.cz.
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 Komunikace 
 a vnější vztahy 

Zprávy z Potravinářské komory ČR 

najdete na webových stránkách  

foodnet.cz a dalších informačních 

webech souvisejících s činností 

komory. V roce 2023 převládala 

tato témata: ceny potravin, ceny 

energií, nárůst vstupních nákladů 

v potravinářství, zvyšování cen 

zemědělských komodit, kritická 

infrastruktura, Green Deal, 

zákon o potravinách, taxonomie, 

označování na přední straně obalů, 

systém Nutri-Score, významná tržní 

síla, bezpečnost a kvalita potravin, 

cechovní normy, značky kvality, 

alternativní potraviny a nápoje, 

a další.  

� Mgr. Helena Kavanová
ředitelka pro marketing a komunikaci 
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Zprávy o činnosti, seminářích a dalších akcích, stejně jako tiskové zprávy, názory a stanoviska jsou pravidelně publikovány jak v médiích zaměřených na potravinářství, tak 

i v odborných týdenících, denících, zpravodajských webech, televizích a dalších médiích. 

Mediální výstupy: 

V roce 2023 se významně zvýšila účast zástupců Potra-

vinářské komory ČR v publicistických pořadech a rozho-

vorech v České televizi, Prima CNN News, Nova, Seznam 

TV a další. 

Potravinářská komora ČR měla za rok 2023 / 2487 výstupů 

/ 1259 online, 298 tisk, 402 televize, 528 rozhlas

Česká cechovní norma se objevila ve 158 výstupech /  

88 online, 58 tisk, 6 televize, 4 rozhlas, 2 podcasty.

V roce 2023 jsme uspořádali 3 tiskové konferencí a vydali 

10 tiskových zpráv.

22.února 2023 Co ovlivňuje ceny potravin? Faktory krátko-

době i dlouhodobě ovlivňující ceny potravin. 

Vystoupila prezidentka Potravinářské komory ČR  

Ing. Dana Večeřová, ředitel Českého svazu zpracovatelů 

masa MVDr. Radek Slanec a Mgr. Adéla Paďourková ze 

stálého zastoupení PK ČR v Bruselu. 

26. dubna 2023 Potravinářský průmysl nepřesoluje! Sůl je 

pro člověka nezbytná, studie však uvádějí, že Češi solí 3x 

více než doporučuje WHO. Testy PK ČR ale ukazují, že výrob-

ky českých potravinářů obsahují sůl v podobném množství 

jako jinde v Evropě. Kde se tedy bere tak vysoká spotřeba 

soli v české populaci?

Vystoupila MUDr. Pavla Svrčinová, Ph.D. vrchní ředitel-

ka pro ochranu a podporu veřejného zdraví ministerstva 

zdravotnictví ČR a hlavní hygienička ČR, Ing. Hana Střítec-

ká, Ph.D., odborný asistent na Fakultě vojenského zdra-

votnictví Univerzity Obrany, nutriční terapeutka v CASRI,  

Ing. Jan Pivoňka, Ph.D., konzultant pro oblast udržitelné 

výroby a spotřeby Potravinářské komory ČR, přednáší na 

VŠCHT Praha a Ing. Magdaléna Hrubá, výkonná ředitelka 

Centra zemědělsko-potravinářského výzkumu a inovací, 

zodpovědná za testy Potravinářské komory České republiky. 

14. prosince 2023 Priority PK ČR na rok 2024… Co se po-

dařilo v roce 2023? Situace na trhu z pohledu potravinářů, 

stabilizace cen potravin, podpora energeticky náročných 

firem a aktuální evropská témata. 

Vystoupila Ing. Dana Večeřová, prezidentka Potravinářské 

komory ČR, Mgr. Adéla Paďourková, stálé zastoupení PK 

ČR v Bruselu, Ing. Jan Pivoňka, Ph.D., ředitel pro společ-

nou zemědělskou politiku a strukturální fondy Potravinář-

ské komory ČR a Ing. Miroslav Koberna, CSc. ředitel pro 

programování a strategii Potravinářské komory ČR. 

1. Tisková zpráva 22. listopadu 2023 - V cestě českých 

potravin na talíře konzumentů se spojí výrobci, pro-

dejci i stát, profitovat musí hlavně zákazník

2. Tisková zpráva 31.října.2023 - Společnost Maso uze-

niny Písek slaví 30 let

3. Tisková zpráva 12. května 2023 - Soutěž V rytmu zdra-

ví pro žáky a žákyně 5. tříd základních škol zná své 

vítěze

4. Komentář prezidentky PK ČR Dany Večeřové 16. květ-

na 2023 - KOMENTÁŘ: Potravináři jsou pro vládu zby-

teční a nepotřební

5. Tisková zpráva 12. května 2023 - Komentář Potravi-

nářské komory České republiky k vládnímu konsoli-

dačnímu balíčku

6. Tisková zpráva 27. dubna 2023 - Potravinářský prů-

mysl nepřesoluje

7. Vyjádření PK ČR ze dne 4. dubna 2023 - Vyjádření PK 

ČR k nálezu NKÚ - výroční zpráva 2022

8. Tisková zpráva 2. března 2023 - Česká republika zasla-

la EK připomínky k taxonomii

9. Tisková zpráva 22. února 2023 - Co se stane s cenami 

potravin v následujících letech

10. Tisková zpráva 2. února 2023 - Agrární komora ČR 

a Potravinářská komora ČR jednaly s premiérem 

o podpoře českých zemědělců a potravinářů

23
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Další aktivitou byla propagace činnosti Potravinářské ko-

mory v rámci výstav a veletrhů. 

Země živitelka 2023 - 24. 8. 2023 – 29. 8. 2023

Dožínky na Letné 2023 – 2.9.2023

Den zdraví se STOBem 2023 - 21. 10. 2023

Informační letáčky jsme distribuovali i jako přílohu časo-

pisu CZ TEST. 

V roce 2023 pokračovala pravidelná spolupráce s dení-

kem Právo, k výroční konferenci o reformulací jsme vy-

dali článek týkající se proběhlé konference a současně 

soutěže Cena Potravinářské komory o nejlepší inovativní 

výrobek roku. 

Pokračovala spolupráce s magazínem ONA Dnes, kde 

jsme publikovali několik článků Jak poznáme kvalitu?, 

které měly za úkol přiblížit čtenářům kvalitní výrobky ne-

soucí značku kvality Česká cechovní norma. Současně 

jsme publikovali sérii inzerátů na téma mléko, vejce a dal-

ší. Tyto materiály, které vznikly ve spolupráci s FAO byly 

prezentovány i na mezinárodním agrosalonu Země živi-

telka, v rámci veletržní expozice Potravinářské komory ČR.

Průběžně odpovídáme na novinářské i spotřebitelské 

dotazy. Tématem rozhlasových a televizních rozhovorů 

i dalších příspěvků jsou aktuální témata, názory a sta-

noviska PK ČR, z dlouhodobých témat jsou to například 

ceny potravin v nejrůznějších obdobích, v souvislosti se 

státními svátky, prázdninami, koncem roku apod., ozna-

čování potravin na přední straně obalů, zdravotní tvrzení, 

značky kvality a další. Věnujeme se také celoevropským 

a celosvětovým problémům jak v zemědělském, tak 

i v potravinářském sektoru, zejména problematice Green 

Dealu, dovozů ze třetích zemí, mezinárodním dohodám 

aj. Aktuálně reagujeme na sociálních sítích, informuje-

me o připravovaných akcích a novinkách. Připravujeme 

podklady pro odborné tematické články a reportáže. Re-

alizujeme ankety a dotazníky mezi členy PK ČR a ČTPP,  

informujeme o projektech a dotačních titulech, Zajišťuje-

me kontakty s příslušnými orgány státní správy a účast-

níme se na tvorbě a projednávání návrhů právních před-

pisů, spolupracujeme se sdělovacími prostředky při 

obhajování a vysvětlování zájmů potravinářského průmy-

slu, podporujeme vědu, výzkum, vývoj a inovace, posky-

tujeme informační servis.
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Představenstvo (stav k 31/12/2023)

BEDNÁŘ David, Ing. Drůbežářský závod Klatovy, a.s.
BERÁNEK Ondřej, Ing. BOHEMIA SEKT, s.r.o.
COUFAL Stanislav, Ing. Moravia Lacto a.s.
DVOŘÁČEK Pavel, Ing. RUDOLF JELÍNEK a.s.
FROLÍKOVÁ Martina, Ing. Orkla Food Česko a Slovensko, a.s.
GOJIŠ Oldřich, MVDr.  INTERLACTO, spol. s r. o.
HLAVATÝ Bohumil, Ing. Svaz pekařů a cukrářů v České republice, z.s.
JEŽKOVÁ Jana, Ing. Mattoni 1873 a.s.
JIRÁK Martin GURMÁN KLUB, s.r.o.
KALOUSOVÁ Pavlína, Mgr. Plzeňský Prazdroj a.s. 
KOLÁŘ Martin, Ing., Ph.D. Tereos TTD, a.s.
KRYSTIÁN Martin, Ing. OLMA, a.s.
KUBISKA Zdeněk, Ing. Spolek pro komodity a krmiva
KURČÍK Jaroslav, Ing. PENAM, a.s. 

LUKEŠ Jan CARLA spol. s r.o.
MATES František, MVDr. Sdružení drůbežářských podniků
MOTEJZÍK Čestmír MASO UZENINY PÍSEK, a.s.
PILČÍK Karel  Český svaz zpracovatelů masa
POJER Josef, Dr.  Českomoravský cukrovarnický spolek
PRAŽAN Jiří, Ing. Svaz výrobců nealkoholických nápojů
STRNAD Hynek, Ing. Zájmové sdružení právnických osob konzervárensko-  
 -lihovarského průmyslu
ŠTĚPÁNEK Zdeněk, Ing. BONECO a.s.
TEPLÝ Milan, Ing.  MADETA a.s.
TŮMOVÁ Ivana Mondelez Czech Republic s.r.o.
TOMÁŠ Pavel, Ing.  PT servis konzervárna spol. s r. o.
VÁVROVÁ Marie, Ing. LYCKEBY CULINAR a.s.
VEČEŘOVÁ Dana, Ing. Potravinářská komora České republiky

Orgány PK ČR
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Výkonná rada (stav k 31/12/2023) Dozorčí rada (stav k 31/12/2023) 

Výbory (stav k 31/12/2023)

VEČEŘOVÁ Dana, Ing.  Potravinářská komora
Prezidentka PK ČR  České republiky
DVOŘÁČEK Pavel, Ing. 
Viceprezident PK ČR  RUDOLF JELÍNEK, a.s.
KURČÍK Jaroslav, Ing.
Viceprezident PK ČR  PENAM, a.s.
PILČÍK Karel 
Viceprezident PK ČR  Český svaz zpracovatelů masa
STRNAD Hynek, Ing.
Viceprezident PK ČR  AROCO, spol. s r.o.
ŠTĚPÁNEK Zdeněk, Ing.
Viceprezident PK ČR  BONECO a.s.
TEPLÝ Milan, Ing.
Viceprezident PK ČR  MADETA a.s. 

SLANEC Radek, MVDr.  
Předseda Český svaz zpracovatelů masa
KABEŠ Tomáš, Ing. 
Člen JH GROUP, spol. s r.o
MAŇÁSEK Miroslav, Mgr., MBA
Člen Savencia Fromage & Diary Czech Republic, a.s.

Legislativní výbor
předsedkyně výboru: Bártová Jana, Ing. 

Výbor pro životní prostředí
předsedkyně výboru: Ježková Jana, Ing.

Výbor pro obchod a marketing
předseda výboru: Teplý Jan, Ing.

Sekce (stav k 31/12/2023)

Sekce dodavatelů technologií
bez předsedy

Sekce pro mléko
předseda sekce: TEPLÝ Jan, Ing. 

Sekce lahůdek
předseda sekce: Štěpánek Zdeněk, Ing.

Sekce surovin a přípravků pro pekařskou a cukrářskou výrobu
předseda sekce: Mach Petr  

Sekce zmrazených potravin a zmrzlin
předseda sekce: Rubáš Antonín, MVDr.

Orgány PK ČR
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Řádní členové PK ČR / Společnosti (stav k 31/12/2023)

Členové a profesní svazy PK ČR

AG FOODS Group a.s.

AGRO Jesenice u Prahy a.s. 

AGROFERT, a.s.

ALIKA a.s.

ALIMPEK spol. s r.o. 

ALIMPEX - Louny spol. s r.o.

ALL-IMPEX a.s.

AROCO, spol. s r.o.

ARTIFEX INSTANT, s.r.o

AVEC provide CZ, s.r.o.

backaldrin s.r.o.

BEAS, a.s. 

Bidfood Czech Republic s.r.o.

Bohemia Apple, družstvo

Blanická s.r.o.

BOHEMIA SEKT, s.r.o.

Bohušovická mlékárna, a.s.

BONECO a.s.

Budějovický Budvar, národní podnik, 
Budweiser Budvar, National Corpo-
ration, Budweiser Budvar, Entreprise 
Nationale

CARLA spol. s r.o.

CATUS spol. s r.o.

Coca-Cola Česká Republika s.r.o.

Crocodille ČR, spol. s r.o. 

ČEROZFRUCHT s.r.o.

ČESKÉ HOUBY a.s.

Danone a.s.

DELIMAX a.s.

Devro s.r.o.

DOBŠICKÉ TĚSTOVINY s.r.o.

Drůbežářský závod Klatovy a.s.

Eligo 10 s.r.o.

Emco spol. s r. o.

EURO FRIGO Praha spol. s r.o.

EXTRUDO Bečice s.r.o.

F&N dodavatelé, s.r.o.

FRUTA Podivín,a.s.

FUNGHI CZ, a.s.

GURMÁN KLUB, s.r.o.

Hamé s.r.o.

Hügli Food s.r.o.

CH-MONT s.r.o.

INTERLACTO, spol. s r.o.

IREKS ENZYMA s.r.o.

J & K řeznictví, a.s.

JEMČA a.s.

JH GROUP, spol. s r.o.

Jihočeské Jerky s.r.o.

Kitl s.r.o.

Kofola a.s.

KONKRODIA, spol. s r.o.

Kostelecké uzeniny a.s.

LACRUM Velké Meziříčí, s.r.o.

Liqui B Zámecký ovocný lihovar 
Blatná s.r.o.

LYCKEBY CULINAR a.s.

MADETA a. s. 

Mars Czech s.r.o.

MASO UZENINY PÍSEK, a.s.

MASO UZENINY POLIČKA, a.s.

Mattoni 1873 a.s.

MEDOKOMERC s.r.o.

MILCOM a.s.

Mlékárna Hlinsko, a.s.

Mlékárna Klatovy, s.r.o.

Mlékárna Kunín, s.r.o.

Mlékárna Olešnice a.s.

Mlékárna Pragolaktos, a.s.

Mondelez Czech Republic s.r.o.

Moravia Lacto a.s.

Nestlé Česko s.r.o.

NOVA, a.s.

OLMA, a.s.

Orkla Foods Česko a Slovensko a.s.

Orkla Food Ingredients Česko s.r.o.

PENAM, a.s.

PIKA, a.s.

Pivovar Protivín, a.s.

Pivovar Samson s.r.o.

Plzeňský Prazdroj, a. s.

POEX Velké Meziříčí,a.s.

POLABSKÉ MLÉKÁRNY a.s. 

PROFROST a.s.

PROQIN s.r.o.

Předměřická a.s.

PT servis konzervárna spol. s r.o.

RABBIT Trhový Štěpánov a.s.

RAVY CZ a.s.

RUDOLF JELÍNEK a.s. 

Savencia Fromage & Dairy Czech 
Republic, a.s. 

SEMIX PLUSO, spol. s r.o.

Slovácká Fruta, a.s.

Smetanová cukrárna a.s.

STOCK Plzeň-Božkov s.r.o.

SVOBODA-výroba domácích  
knedlíků, s.r.o.

ŠUMAVSKÝ PRAMEN a.s. 

TANY, spol. s r.o.

Tereos TTD, a.s.

UNILEVER ČR, spol. s r.o.

UNITED BAKERIES a.s.

ÚSOVSKO FOOD a.s.

VALDEMAR GREŠÍK - NATURA s. r. o.

VÍNO BLATEL, a.s. 

VOC ZNOJMO, z.s.

Vodňanská drůbež, a.s.

XAVEROV trade, a.s. 

ZÁRUBA FOOD a.s.

ZNOVÍN ZNOJMO, a.s. 
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Členové a profesní svazy PK ČR

Partneři PK ČR (stav k 31/12/2023) 

Řádní členové PK ČR / Společenstva (stav k 31/12/2023)

Asociace výrobců lahůdek z.s.
Česká asociace barelových watercoolerů ČABW z.s.
Českomoravská drůbežářská unie, z.s.
Českomoravský cukrovarnický spolek
Českomoravský svaz mlékárenský z.s.
Český svaz pivovarů a sladoven, z.s.
Český svaz zpracovatelů masa
ČESKÝ ŠKROBÁRENSKÝ SVAZ

AGRAL s.r.o. 
AGROTRADE, a.s. 
Alchimica s.r.o.
Allivictus s.r.o.
ALS Czech Republic, s.r.o.
BARENTZ spol. s r.o.
Bohemia Certification s.r.o.
BOHEMIACHLAD Praha s.r.o.
Brenntag CR s.r.o.
CERT-ACO, s.r.o. 
COINTRA s.r.o.
CWP výživové poradenství s.r.o.
Česká a slovenská asociace pro speciální potraviny
Česká zemědělská univerzita v Praze

Rybářské sdružení České republiky
Sdružení drůbežářských podniků
Společenstvo mlynářů a pekařů ČR, z.s.
Spolek pro komodity a krmiva
Svaz lihovarů České republiky
Svaz minerálních vod, z. s. 
Svaz pekařů a cukrářů v České republice, z.s.
Svaz průmyslových mlýnů České republiky

EKO-KOM, a.s.
EKO-LAB Žamberk spol. s r. o. 
Eurofins Food & Feed Testing Czech Republic s.r.o.
Ferrero Česká s.r.o.
FOODSERVIS s.r.o.
Ing. Jindra Jirešová
Ing. Pavla Thůmová
Jan Becher - Karlovarská Becherovka, a.s.
Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích
Leona Petrová
Mendelova univerzita v Brně
METAROM, a.s.
MVDr. Šotola s.r.o.
P.V.  Service, spol. s r.o.

Svaz vinařů České republiky, z. s. 
Svaz výrobců nealkoholických nápojů
Unie destilatérů z.s.
Unie výrobců a dovozců lihovin České republiky
VINAŘSKÁ UNIE ČR, z. s.
Zájmové sdružení právnických osob konzervárensko - 

-lihovarského průmyslu

Patria Corporate Finance, a.s.
PEYTON legal advokátní kancelář s.r.o.
Philip Morris ČR a.s.
Sdružení výrobců potravy pro domácí zvířata
Střední průmyslová škola potravinářství a služeb Pardubice
Střední škola zemědělská a potravinářská, Klatovy
TÜV SÜD Czech s.r.o.
Veletrhy Brno, a.s.
Vysoká škola chemicko-technologická v Praze
Výzkumný ústav pivovarský a sladařský, a.s.
Výzkumný ústav potravinářský Praha, v. v. i.



VEČEŘOVÁ Dana, Ing.
Prezidentka

KOBERNA Miroslav, Ing. CSc. 
Ředitel pro programování a strategii

KAVANOVÁ Helena, Mgr.
Ředitelka pro marketing a komunikaci/
tisková mluvčí

PIVOŇKA Jan, Ing., Ph.D.
Ředitel pro Společnou zemědělskou politiku  
a strukturální fondy

MILAS Petr, Mgr.  
Vedoucí oddělení

ŠÍR Jiří, Ing.
Vedoucí oddělení

HRABCOVÁ Magdalena, RNDr., Ph.D.
Vedoucí legislativního oddělení

KŘÍŽOVÁ Eliška, Ing., Bc.
Legislativní oddělení

FOŘTOVÁ Eliška, Ing.
Oddělení administrativní 
a projektové činnosti

VONDRUŠKOVÁ Lenka 
Oddělení administrativní 
a projektové činnosti

Adresa:

Areál Klimacentrum, a.s., 

Počernická 96/272, 108 03 

Praha 10-Malešice

Telefon: +420 296 411 187

e-mail: foodnet@foodnet.cz 

www.foodnet.cz

Sekretariát
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Potravinářská komora České republiky (PK ČR) byla 

založena v roce 1995 jako Potravinářské sdružení 

a v roce 2000 byla transformována na Potravinářskou 

komoru České republiky, Federaci výrobců potravin, 

nápojů a zpracovatelů zemědělské produkce. PK ČR plní 

funkci zájmového neziskového sdružení pro všechny 

potravinářské obory a obory zpracování zemědělských 

produktů.
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Areál Klimacentrum, a.s., 

Počernická 96/272, 108 03 

Praha 10-Malešice

Telefon: +420 296 411 187

e-mail: foodnet@foodnet.cz 

www.foodnet.cz
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